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Milí spoluobčané,

zima, lyžování, sníh… jsou krásné, ale jaro je jaro! 
Když začne svítit sluníčko a ze země vykouknou první kytičky, všechno se hned zdá 

být jasnější a pozitivnější. Společně s prvními teplejšími paprsky se nám chce ven a vy-
mýšlíme, co podniknout. Anebo se také rozhlédneme, co se bude dít okolo. Věřím, že 
i v tomto smyslu vám může toto první letošní číslo zpravodaje ukázat, co můžete zažít 
v naší obci a jejím okolí. 

Některé akce jsou úzce spjaty s  krásnou přírodou kolem nás, ať už s  její ochranou 
(Ukliďme Česko) nebo s péčí o ni (Rozkvetlá louka u Pasáčka). Jiné jsou zaměřeny třeba 
na sport (Jarní rozběh) nebo si zde najdou zábavu naši nejmenší (Vítání jara). 

Na podzim minulého roku jsme slavnostně otevřeli park U Pasáčka. Během zimy se 
nikomu ven moc nechtělo, ale teď na jaře bychom vás všechny do tohoto krásného pro-
storu rádi pozvali. Určitě se vám tam zalíbí například při různých divadelních představe-
ních (nejen pro děti), které bychom zde rádi uvítali. 

Je toho spousta, co nás čeká a věřím, že se vše podaří. Pevně doufám, že jarní a veliko-
noční čas si každý užije podle svých představ a třeba k příjemně strávenému dni pomůže 
i účast na některé ze společných akcí.

Přeji vám krásné jaro. 
Michaela Peigerová 

fotografie na titulní straně: David Sýkora
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Dobrovolnická akce se může konat 
vlastně každý den. Kdykoliv můžete 
vyjít ven na procházku, a když uvidíte 
v přírodě něco, co do ní nepatří, můžete 
to vzít s sebou a vyhodit to do koše, po-
pelnice nebo kontejneru, kam to patří. 
Každoročně se pak dobrovolníci po celé 
České republice zapojují do organizova-
né akce s názvem „Ukliďme Česko“. Do-
stanou velké odpadkové pytle, rukavice 
a vyrazí do terénu. Stalo se již tradicí, že 
i v Husinci a Řeži se sejde spousta vel-
kých i  malých, užijí si příjemnou pro-

cházku a  zároveň při tom udělají kus 
dobré práce. Rádi bychom, aby tomu tak 
bylo i letos. Pod organizační taktovkou 
komise pro životní prostředí bude naše 
obec zase o kousek krásnější. 

Pro více informací (kde a kdy se se-
jdeme, kam s nasbíraným odpadem 
apod.) sledujte prosím webové stránky 
obce, příspěvky na FB a hlášení obecní-
ho rozhlasu.

Děkujeme organizátorům i všem 
účastníkům!

Michaela Peigerová

1 .  D U B N A  U K L I Ď M E  Č E S K O !
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Usnesení č. 9/1/2022
Zastupitelstvo volí ověřovateli zápisu 
z veřejného zasedání paní Vendulu Gá-
lovou a pana Václava Srbu.

Usnesení č. 9/2/2022
1. Zahájení, schválení programu
2. Důležitá témata měsíce
3. Projednání návrhu rozpočtu obce 

pro rok 2023 a výhledu pro rok 2024 
a 2025

4. Informace o komisích a jejích čle-
nech

5. Pojmenování ulice v horní Řeži
6. Rozpočtové opatření č. 9/2022
7. Aktualizace pravomocí starostky 

k provádění RO mezi zasedáními 
a k provedení RO na konci roku

8. Ostatní
9. Závěr

Usnesení č. 9/3/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
rozpočet obce Husinec pro rok 2023 ve 
znění přílohy č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 9/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 

střednědobý výhled rozpočtu na rok 
2024 a 2025 ve znění přílohy č. 2 tohoto 
zápisu.

Usnesení č. 9/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je název ulice v  prostoru mezi ulicemi 
Nad Údolím a Ke Staré cestě: K Pískov-
ně.

Usnesení č. 9/6/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č.  9/2022, které 
tvoří přílohu č. 3 tohoto zápisu.

Usnesení č. 9/7/2022
Zastupitelstvo obce Husinec v  sou-
ladu s  § 102  odst. 2  písm. a) zákona 
č.  128/2000 Sb., o  obcích (obecní zří-
zení), ve  znění pozdějších předpisů, 
zmocňuje starostku obce k  provádění 
vybraných rozpočtových opatření –
změn v rozpočtu obce Husinec:
a) schválení příjmů nad  rámec schvá-
leného rozpočtu obce na příslušný rok 
bez omezení,
b) schválení snížení výdajů bez omeze-
ní částky v rámci položek i paragrafů,

c) schválení zvýšení výdajů do 
100 000 Kč (včetně) v  jednotlivém pří-
padě, jde-li o  výdaje vyvolané potře-
bami změn (resp. přesunu prostředků) 
mezi jednotlivými paragrafy schválené-
ho rozpočtu a uvnitř jednotlivých para-
grafů schváleného rozpočtu,
d) schválení výdajů bez  omezení výše 
pro případné realizace účelově vázaných 
výdajů k odvrácení škod, prevenci havá-
rií, řešení havárií a  živelných pohrom, 
výdajů ve  stavu nouze, výdajů na  vy-
měřené sankce (pokuty, penále apod.), 
výdajů dle pravomocného rozhodnutí 
soudu a dalších výdajů, kde může dojít 
ke škodám z důvodu časového prodlení, 
popř.  změn rozpočtu v  této souvislosti 
spočívajících v upřesnění členění schvá-
leného rozpočtu (v případech přesunů 
příjmů anebo výdajů mezi jednotlivými 
položkami).

Provedené rozpočtové změny v uve-
dených případech budou předloženy 
v  konkrétních částkách zastupitelstvu 
na  nejbližším zasedání následujícím 
po  provedení rozpočtového opatření 
v kompetenci starostky.

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .   9 / 2 0 2 2 
Z E  Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 
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P R O J E K T Y  V  O B C I
Vjezd do obce
U tohoto projektu budeme žádat o dota-
ci ve stejném termínu (v měsíci květnu) 
a stejném dotačním titulu jako u druhé 
etapy chodníku. Předpokládáme tedy 
zahájení realizace začátkem příštího 
roku.

Chodník v ulici Hlavní
Od poloviny ledna v  ulici Hlavní od 
ÚJV probíhá 1. etapa stavby chodníku, 
byť s  drobnými komplikacemi, které 
se nám daří, díky velmi pečlivému sta-
vebnímu dozoru, odstraňovat. Věříme, 
že se podaří dodržet termín dokonče-

ní 30. 4. 2023 a že chodník bude dobře 
sloužit všem občanům směřujícím na 
vlak nebo do ÚJV. Druhá etapa chodní-
ku od ulice Ke Kapličce po ulici Husi-
neckou dle předpokladu začne do konce 
letošního roku. V měsíci květnu bychom 
měli zažádat o dotaci, kterou snad zís-
káme, a poté se můžeme soustředit na 
výběr zhotovitele a samotnou realizaci.
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Usnesení č. 10/1/2022
Zastupitelstvo volí ověřovateli zápi-
su z veřejného zasedání paní Kateřinu 
Studničkovou a pana Martina Zadraži-
la.

Usnesení č. 10/2/2022
1. Zahájení, schválení programu 
2. Důležitá témata měsíce 
3. Uložení finančních prostředků obce 
4. Vodné a stočné pro rok 2023 
5. Schválení dodatku ke smlouvě – 

Baleno  
6. Schválení smlouvy k pronájmu hos-

pody 
7. Rozpočtové opatření č. 10 (2022) 
8. Ostatní 
9. Závěr 

Usnesení č. 10/3/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
převedení částky 20 milionů Kč z re-
zervních prostředků obce na termíno-
vaný účet zřízený u ČSOB, a to do konce 
ledna 2023. 

Usnesení č. 10/4/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec pověřuje 

starostku obce k provádění bankovních 
transakcí obce spočívajících v ukládání 
finančních prostředků obce na termíno-
vané účty u ČSOB. 

Usnesení č. 10/5/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec schva-
luje cenu stočného pro tlakovou ka-
nalizaci ve vlastnictví obce Husinec 
na rok 2023 ve výši 50 Kč/m3 s platností 
od 1. 1. 2023. 

Usnesení č. 10/6/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření dodatku č. 1 ke Smlouvě o 
spolupráci mezi Obcí Husinec, se síd-
lem U Radnice 64, 250 68 Husinec-Řež, 
zastoupenou Mgr. Michaelou Peigero-
vou, starostkou, a společností BALENO 
Delta, a. s., se sídlem Pod Václavem 
953/21, Dolní Chabry, 184 00 Praha 8, 
zastoupenou: Ing. Jurajem Kaličiakem, 
předsedou představenstva, a panem 
Mgr. Ondřejem Vojtěchem, členem 
představenstva, a pověřuje starostku je-
jím podpisem. Dodatek č. 1 tvoří přílo-
hu č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 10/7/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
rozpočtové opatření č. 10/2022, které 
tvoří přílohu č. 2 tohoto zápisu. 

Usnesení č. 10/8/2022 
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je vyřazení nedokončeného majetku 
ze soupisu majetku obce. Jedná se cel-
kem o 4 položky v celkové hodnotě 
328 346  Kč a jejich soupis je přílohou 
č. 3 tohoto zápisu.

Usnesení č. 10/9/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
rozdělení rozpočtového opatření č.  4, 
schváleného na veřejném zasedání za-
stupitelstva obce Husinec dne 27. 6. 
2022 usnesením č. 1/6/2022, na rozpoč-
tové opatření č. 4 a rozpočtové opatření 
č. 5, které se dává zastupitelstvu obce 
pro informaci. Rozpočtová opatření č. 4 
a č. 5 jsou přílohou č. 4 tohoto zápisu 
a rozpočtové opatření č. 1/2023, které 
tvoří přílohu č. 5 tohoto zápisu.

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .   1 0 / 2 0 2 2 
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Hasičská zbrojnice
Požádali jsme o druhou dotaci, která 
bude v polovině letošního roku vyhod-
nocena. Snad budeme zase úspěšní a do-
tace nám bude přidělena jako v prvním 
případě. Nyní nám projektant předal do-
kumentaci pro provedení stavby, kterou 
jsme zaslali k posouzení na HZS Středo-

českého kraje. Zhruba v polovině tohoto 
roku také pravděpodobně vyhlásíme vý-
běrové řízení na zhotovitele stavby. 

Ostatní projekty
Současně stále pracujeme na ostatních 
projektech, především pokračujeme 
v přípravě stavby tělocvičny, která v obci 

velmi chybí, a pro školu je poměrně ná-
ročné zajistit náhradní řešení výuky tě-
lesné výchovy.

Věříme, že se nám ve spolupráci se 
všemi zastupiteli podaří úkoly, jež jsme 
si vytyčili, splnit ke všeobecné spokoje-
nosti všech občanů naší malebné obce.

Vendula Gálová
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Údržba obce
Chlapi z  technické čety se začínají při-
pravovat na jaro. Technika je již zbave-
na zimních nástaveb a začíná se pomalu 
upravovat obec na letní měsíce. Doufej-
me, že se již zima do naší nížiny nevrátí 
a budeme se moci připravit a později 
osadit květnou louku v parku U Pasáč-
ka, kam byla připravena hlína a za orga-
nizace Spolku přátel ZŠ a MŠ zde vznik-
ne kout pro včelky a broučky.

Opravy silnic a zeleň u silnic
Po zimě je potřeba opravit některé vý-
tluky na silnicích. Překontrolujeme veš-
keré silnice a nebezpečné díry necháme 
opravit dle klimatických podmínek.

Také se nám v  posledních měsících 
rozmohlo to, že lidé parkují před svými 
baráky na veřejné zeleni. Obecní policie 
Zdiby musí tento přestupek pokutovat. 
Takové stání na zeleni pak v tomto ne-
vypadá jako zeleň, nýbrž jako rozorané 
pole, a to rozhodně nepůsobí moc hez-
ky.

Odpady
Aktuálně řešíme výstavbu kontejnero-
vého stání v Husinci, které se zatím ještě 

nedočkalo jakéhokoliv zútulnění. Zva-
žujeme výstavbu nových kontejnerovišť, 
abychom v  některých místech dosáhli 
bližší přístupnost daných oblastí.

Dále zvažujeme celosezonní ulože-
ní kontejnerů na bioodpad na místech, 
kam byly přistavovány každou třetí so-
botu v měsíci.

Akce v obci
Po zimních měsících si protáhneme celé 
tělo po Jarním RozBĚHu a můžeme vy-
hlížet další společenské akce, kterých se 
do prázdnin jistě uskuteční mnoho. Je 
zde mnoho spolků, které pořádají akce 
pro všechny naše spoluobčany. Každý si 
jistě najde své. Rádi bychom, aby se přes 
letní měsíce využíval i zbudovaný park 
U Pasáčka. Pokud by někdo měl nápad, 
jakou zde uspořádat akci, nebojte se ob-
rátit na obecní úřad.

Jsme rádi za jakékoliv podněty ob-
čanů na zlepšení života v  obci, pokud 
vám při procházkách v obci něco padne 
do oka a bude v našich možnostech to 
změnit, vylepšit, uklidit. Snažíme se dě-
lat naši obec krásnou pro všechny. A víc 
očí víc vidí.

Kateřina Studničková
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P O V Í D Á N Í 
S   V Ě Z E Ň S K Ý M  K A P L A N E M

• Pracujete s lidmi, kteří pobývají ve 
vazební věznici. Vězni si vás vyžádají 
nebo se je snažíte sám nějak oslovit? 
Jsou různé způsoby, kterými se dostá-
vám s vězni do kontaktu. Standardní je, 
že mne o to sami požádají. Řeknou si 
mezi sebou, kamarádi jim doporučí, že 
tady najdou možnost se setkat a být vy-
slechnut, popovídat si a prožít v prostře-
dí kaple nějakou hezkou chvilku. V naší 
službě vězeňských kaplanů není třeba, 
aby příchozí byl věřící. Jsme k dispozici 
pro každého, kdo má zájem si s duchov-
ním popovídat. Přiznám se, že vždy ne-
mluvíme jen o křesťanství a náboženství, 
ale prostě o životě duchovním a vztaho-
vém a prožívání těch lidí. A může to být 
člověk z jiné církve nebo člověk bez víry. 
To opravdu není zábranou. Někteří lidé 
nikdy s žádným knězem nemluvili a ně-
kteří nikdy nebyli v kostele. 
• Čím hovor začínáte? 
Setkání se liší podle toho, kdo s čím 
přichází, ale úplně první seznámení je 
většinou otázka na nejzákladnější lidské 
věci – odkud dotyčný je a jakou má ro-
dinu. Někdo chce mluvit i o průšvihu, 
kvůli kterému je ve vězení, nebo kvůli 
čemu je obviněn, ale to není podmín-
ka a ani příliš netoužím se to dozvídat. 
Mojí rolí je spíše naslouchat a dát těm 

lidem prostor a třeba jim i pomoci k ně-
jaké relaxaci, třeba i formou humoru. 
• Předpokládám, že téma vašeho roz-
hovoru bývá různé. 
Ze situace, že ti lidé jsou ve vězení, vy-
plývá, že některé problémy jsou podob-
né. Odloučení od rodiny, starost o ni, 
starost o děti, kdo se o ně postará, jak 
ony prožívají oddělení od svých rodičů.
• Otázky, řekněme věroučné, otázky po 
Bohu, se vynořují samy od sebe nebo je 
sám nabídnete? 
S každým jinak. Nikoho se nesnažím 
dotlačit k této tematice, ale tak přirozeně 
to vyplyne z toho, že se setkávají s kapla-
nem, jsme v kapli, kde jsou nějaké nábo-
ženské symboly a při tom představování 
má většina lidí tendenci se zmínit, ane-
bo se jich zeptám, zda jsou katolíci, pro-
testanti nebo pravoslavní, pokud jsou 
z jiných zemí. Většina lidí patří do něja-
kého náboženského nebo křesťanského 
společenství. U Čechů je typická situace: 
chodím na půlnoční, nebo chodím se 
někdy pomodlit. U Ukrajinců, Molda-
vanů a dalších národů na východ nebo 
na jih od nás je dost obvyklé, že patří do 
nějaké církve a náboženského života se 
nějak účastní. 
• Vaše poslání je však mnohem širší, 
než je náboženská stránka. 
Pro mne cesta o duchovních věcech 
vede nejčastěji přes otevření prostoru 
svobody člověku v rozhovoru. A vidím, 
že zájem o moji výpověď z oblasti víry 

je daleko větší, pokud na to netlačím. Ti 
lidé vědí, že jsem věřící, že se za ně mod-
lím nebo se spolu pomodlíme. Ale mám 
daleko větší potřebu nezačínat o tom 
tak, aby se ten druhý cítil, že je manipu-
lován. Raději počkám, bude-li chtít on 
sám. Velmi vysoko cením svobodu lidí, 
chci, aby zůstali sami sebou. Je to takové 
dlouhé vzájemné oťukávání. Většinou 
máme čas se setkávat několik měsíců, 
s většinou z nich se setkávám nejméně 
jednou týdně. Jednotlivě nebo ve skupi-
ně. Každý týden potkám takových osm-
desát až sto lidí. 
• V čase covidové pandemie jste našel 
společenství s lidmi kolem kaple sv. 
Václava v Husinci-Řeži. Jak to vzniklo? 
V pozadí – po Pánu Bohu – je váš 
pan farář P. Kamil, protože se známe 
z doby pobytu v semináři, ze společné-
ho chození do vězení a jsme kamarádi. 
A v době covidu pro mne v naší farnosti 
nebylo tolik uplatnění, nekonaly se tam 
nedělní mše svaté. Proto přivítal výpo-
moc a nabídl mi kapli v Řeži, kde jsem 
si to zamiloval na první pohled. Je tam 
útulný jednoduchý prostor a milé spole-
čenství, které mne vřele uvítalo. A od té 
doby tam jezdívám, i když už mám dnes 
práce víc. A jsem rád, když mne v Řeži 
přijmou. Je mi tam s nimi dobře.
(převzato z Věstníku farnosti Odolena 
Voda 6/2022) 

Jan Oulík

P. RNDr. Mgr. František Převrátil, vystudoval ochranu životního prostředí na Přírodo-
vědecké fakultě UK, později ještě teologii na KTF UK a byl vysvěcen na kněze. Řadu 
let byl administrátorem farnosti v Praze-Petrovicích, v současnosti působí jako vězeň-
ský kaplan v Praze na Pankráci.
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S O C I Á L N Í  A  K U L T U R N Í  K O M I S E

Povídání o Williamu Shakespearovi
31.  ledna jsme si již podruhé povída-
li s  dramaturgyní Vršovického divadla 
MANA, paní Věrou Maškovou, tento-
krát o životě a díle Williama Shakespea-
ra. I přesto, že paní Mašková hned v úvo-
du zdůraznila fakt, že o díle Shakespeara 
se toho ví mnohem více, než o jeho ži-
votě, bylo toto povídání opět velmi zají-
mavé. A mne těší, že počet návštěvníků 
byl tentokrát mnohem vyšší než na Čap-
kovi. Povídání nám zpříjemnil hudební 
doprovod, tentokrát v podání mladé sa-
xofonistky Natalie Urbanové.

Zájezd do divadla
23. února se uskutečnil první, námi or-
ganizovaný zájezd do divadla. Tentokrát 
jsme pro vás vybrali dopolední před-

stavení kabaret Smutná neděle ve vr-
šovickém divadle MANA. Potěšil mne 
váš zájem o tuto akci, poměrně vysoká 
účast i nálada, která během zájezdu pa-
novala. Sluníčko nám svítilo na cestu, ve 
vzduchu bylo cítit jaro a my se nakrátko 
přenesli do atmosféry Maďarska v prv-
ní polovině 20.  století a sledovali osud 
a tvorbu legendárního hitmakera Rudi 
Seresse. Na jevišti se odehrával jeden 
hořkosladký životní příběh, prováze-
ný podobně laděnými písněmi a i když 
v každém z nás tento příběh rozezvučel 
jiné struny, všichni jsme si odnášeli dob-
rý pocit z příjemně stráveného času. 

A protože i organizačně vše klaplo na 
jedničku, nebyla to určitě poslední po-
dobná akce, kterou pro vás zorganizuje-
me. A příště u toho můžete být s námi.

Senioři a děti
Děti z naší školky a školy by velmi stály 
o aktivity s našimi seniory a pamětníky. 
Máte-li chuť si společně povídat o živo-
tě a propojit tak váš svět s tím dětským, 
případně byste chtěli předat dětem něco 
z  vašich dovedností, využijte některý 
z následujících kontaktů.
• E-mail Sociální a kulturní komise OÚ:
 socialni-komise@husinec-rez.cz
• Tel. ředitelky školy Lucie Dražilové: 
 607 079 709.

Spolupráce s Klecany
Klecanští nám nabídli možnost účastnit 
se jejich kulturních akcí, a jednou z nich 
je i Akademie třetího věku. V letošním 
roce by vás mohla zaujmout tato témata:
3. 4. Zábavná historie divadla

Začátek letošního roku jsme odstartovali pěkně zvesela, a tak vás mohu informovat o všem, co se od ledna v rámci Sociální a kul-
turní komise událo.
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8. 6. Zábavná historie českých králů
21. 8. Zábavná historie českých králo-
ven
2. 10. Zábavná historie umění
4. 12. Zábavná historie silvestrovských 
svátků 

Akce se konají od 10.00 v Klubu vol-
ného času v budově bývalého úřadu na 
adrese Do Klecánek 52, Klecany.

Kavárnička pro rodiče s dětmi
Kavárničku organizačně zajišťuje členka 
Sociální a kulturní komise Aneta Jirás-
ková a k  letošnímu dění v  kavárničce 
nám sdělila toto:

I v tomto roce se můžete těšit na ,,Ka-
várničku“. Pravidelné setkávání mami-
nek, tatínků nebo i prarodičů s  dětmi 
probíhá (pokud není uvedeno jinak) 
první pátek v  měsíci od 9.30 do 11.30 
v knihovně obecního úřadu. 

A i díky podpoře úřadu se může-
te těšit na brandýského Matýska, který 

nám dopoledne dělá zábavnější, ať již 
díky výtvarným dílničkám, opičí dráze, 
nafukovacímu hradu, tak i díky říkán-
kám, písničkám… To však pro tento rok 
nebude vše. Čeká nás například podolo-
gické vyšetření pod dohledem zkušené 
fyzioterapeutky, jarní focení, letní pře-
kvapení.

Pokud nám počasí dovolí, budeme se 
od května scházet venku v dolní Řeži na 
dětském hřišti v ulici Ke Hřišti.

,,Kavárnička“ slouží všem zájemcům, 
kteří chtějí poznat nové tváře nebo se 
setkat s tvářemi již známými. Rodiče si 
mohou popovídat, poradit se o všem, 
co je v životě provází a děti najdou nové 
kamarády, se kterými se v budoucnu po-
tkají třeba ve školce. Vítáni jsou všichni!
Zde jsou zdroje potřebných informací:
• obecní web a nástěnky obce
• WhatsApp skupina
• e-mail 
kavarnickaprorodicesdetmi@gmail.com

• stejnojmenná facebooková stránka
• tel. číslo 607 675 610 
Těšíme se na vás!

Na závěr si ještě dovolím připome-
nout, že pro lepší orientaci v džungli na-
bídek služeb charitativních organizací 
nejen pro seniory, které jsou dostupné 
v  naší obci, jsme pro vás sepsali pře-
hledné info, které naleznete na webo-
vých stránkách obce v  sekci Informace 
pro seniory.  

Přeji vám krásné nadcházející jaro, 
v  rámci něhož se můžete těšit na další 
kulturní akce, které máme v plánu pro 
vás zorganizovat. Pokud byste chtěli 
být zařazeni do mailing listu, aby vám 
chodily pozvánky adresně, zašlete vaši 
e-mailovou adresu na tento e-mail: 
socialni-komise@husinec-rez.cz.

Hana Krommerová
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C U K R Á R N A  S A R N I A  D O N U T S

Po delší rekonstrukci bude 1. dubna 
2023 opět otevřena naše cukrárna-ka-
várna. Rozhodli jsme se, že v roce, kdy 
slavíme 30 let od založení naší firmy 
a  15  let od prvního otevření cukrárny, 
provedeme zásadní změny jak v interi-
éru, tak v nabízeném sortimentu a také 
v řešení předzahrádky, kde bude kromě 
posezení vyhrazena část pro zábavu 
dětí.

Interiér bude vybaven novým poho-
dlným nábytkem pro příjemné posezení 
při šálku dobré kávy, zákusku, případně 
sklence vína. Také nabízený sortiment 
bude rozšířen. Kromě tradičního peči-
va a zákusků naší výroby budeme nově 
nabízet drobné občerstvení, např. teplé 
slané i sladké pirohy, zapečené tousty, 
hranolky, slané koláče, obložené bagety, 
čerstvý popcorn a další sortiment. Ne-
zapomeneme ani na zmrzlinu a ovoc-
né poháry. Z nápojů to bude 10 druhů 
kávy, čaje, džusy, ovocné koktejly a vína.

Samozřejmě dále budeme na objed-
návku vyrábět dorty pro různé příleži-
tosti. Také předzahrádka projde velkou 
změnou. Jaká změna to bude, necháme 

jako překvapení pro ty, kteří nás navští-
ví. V části pro děti budou dětský dome-
ček, pískoviště, malá lezecká stěna, hou-
pačky, provazový most, různá šplhadla 
a také pro holčičky třímetrový airtrack. 
Vše na bezpečném povrchu určeném 
pro dětská hřiště.

V případě zájmu bude možnost vy-
užití plynového grilu při organizování 
soukromé party.

Prodejní dobu budeme upravovat po-
dle zájmu, prozatím uvažujeme 12.00–

20.00 od středy do neděle. Tato doba 
se v letních měsících může prodloužit. 
Bude záležet pouze na tom, jestli nové 
prostředí bude pro zákazníky místem, 
kde budou rádi trávit svůj volný čas.

Na závěr bychom chtěli vzpomenout 
na spoluzakladatele naší firmy Ing. Pav-
la Šarocha, který se bohužel výročí naší 
firmy nedožil. Zemřel nečekaně v říjnu 
loňského roku.

Ivana Šarochová

Znovuotevření cukrárny v horní části Řeže

N O V I N K Y  Z  K N I H O V N Y
Čtenářům, kteří mají rádi dílo Vlastimi-
la Vondrušky, nabízím novinku v podo-
bě historického románu Lucemburská 
epopej I., z  historie bych ještě vybrala 
knihy Tutanchamon, Šlechta v  českých 
zemích. Do hor nás zavede román Osm 
hor, který se dočkal i filmové verze. 

Spletité rodinné vztahy vám odhalí kni-
ha Karin Krajčo Babinské – Tsunami, 
další česká spisovatelka Ivanka Devá-
tá potěší knihou Gerbešín a hezouni. 
Pro děti bych vybrala knížky Zvědavá 
čarodějka Agáta a O Rozárce Čaroděj-
né a zlobivém Pepíkovi. Knih je daleko 

víc, a tak vás srdečně zvu do knihovny. 
Tradiční je i výměnný fond z knihovny 
v  Mladé Boleslavi, který se uskuteční 
během března.

Přeji Vám krásné jarní dny s knihou 
v ruce, vaše knihovnice.

Petra Novotná
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Z A K L Á D Á M E  R O Z K V E T L O U  L O U K U

Inspirace
Inspirací pro založení květnaté louky 
byla loňská přednáška „Praha kvete“ 
o  projektu vědců z  Fakulty životního 
prostředí ČZU v Praze, kterou zorgani-
zoval zdejší zahrádkářský svaz. Květnatá 
louka se seče jednou, nanejvýš dvakrát 
ročně, a tak je potřeba najít místo, kde 
vzrostlá tráva nevadí. Při revitalizaci bý-
valého lomu na park U Pasáčka se vhod-
ný pozemek k vytvoření loučky naskytl 
podél přístupové cesty. A protože je to 
prostor i projekt komunitní, pozvali 
jsme zdejší zahrádkáře, turisty, ochrán-
ce přírody, rodiče, děti i širší veřejnost 
k aktivní účasti na přípravě louky.

Příprava plochy a výsev louky
Strhnutí stávajícího zapleveleného drnu 
se ujala obecní technická četa, která 
také zajistila dovoz ornice pro vytvoření 
nové vrstvy zeminy. Moc jim děkujeme! 

Cílem prvního pracovního setkání 
dětí a dospělých v sobotu 11. 3. bylo roz-
vezení a rozhrabání ornice po pozemku 
a namalování tematických cedulí. 

Druhé setkání, na kterém proběhne 
samotný výsev spolu s hravými dopro-
vodnými aktivitami, je naplánováno na 
čtvrtek 30. 3. Vybrali jsme doporučené 
osivo Slunovrat do sušších oblastí, které 
obsahuje pouze původní středoevrop-
ské druhy. Snad se ujme.

Následné akce
Než louka vzroste, vykvete do krásy 
a přiláká první hmyz, tak to nějaký čas 
potrvá. Aby dětem to čekání lépe ubí-
halo, připraví si pro ně tým dr. Harabiše 
z pražské ČZU workshop na téma hmy-
zí opylovači. Pokud se nám podaří lou-
ku vypěstovat, mohou se děti zapojit do 
sčítání hmyzu, na nějž má tento vědecký 
tým následný projekt. A dospělí by se 
možná mohli sejít na senoseči s tradič-
ními nemotorovými nástroji. 

Silvie Švarcová, SPŠ
Magda Frýbortová a Alexandra Švagrová, 

ZŠ a MŠ Husinec-Řež

ZŠ a MŠ Husinec-Řež spolu se Spolkem přátel školy pro letošní jaro v rámci projektu Světová škola připravily akci „Rozkvetlá lou-
ka“, na kterou zvou malé i velké příznivce přírody. Cílem akce je příprava plochy a výsev květnaté louky, která poskytne potravu 
hmyzím opylovačům, jichž je v přírodě čím dál méně, na což doplácí celý ekosystém včetně člověka.
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R U K O D Ě L N É  K U R Z Y
6. února začala série rukodělných kur-
zů. Na první lekci se sešlo sedm účast-
nic s chutí naučit se něco nového a sdílet 
radost z tvoření. Vyrobily jsme si korál-
kový náramek a některé z dam k němu 
stihly přidělat do sady i jednoduché 
náušnice. V  plánu je scházet se jed-

nou měsíčně v  zasedací místnosti OÚ, 
začátkem března nás čeká háčkovaný 
náhrdelník z  korálků a bavlněné příze. 
V  dalších lekcích se budeme věnovat 
nejrůznějším technikám a vytvářet zají-
mavé výrobky. Atmosféra při společném 
tvoření je přátelská, povzbudivá a inspi-

rativní. Moc se na vás těším při někte-
rém z mých dalších rukodělných kurzů. 
Informace o termínech najdete vždy na 
nástěnkách, Facebooku (skupina Řež) 
i na webu obce.

Jitka Kroupová

V Z P O M Í N Á N Í  P A M Ě T N Í K Ů
Termín konání: 
30. 5. 2023 od 16 hodin

Kde: 
venkovní prostranství u Konkávy, v pří-
padě nepříznivého počasí v knihovně 
OÚ

Vstup zdarma
Drobné občerstvení zajištěno
Můžete se těšit i na hudební doprovod
Určeno zejména pro seniory a pamětní-
ky.

Přijďte zavzpomínat na dobu vašeho 
dětství či mládí, pojďme se společně 
vrátit do Husince a Řeže v dřívějších 
dobách a nasajme atmosféru té doby, 
která byla možná v mnohém poetičtější, 
klidnější a bezpečnější. Anebo možná 
nebyla, ale každopádně byla specifická 
a my bychom tuto dobu a také podobu 
starého Husince a Řeže rádi zachytili 
pro nás, kteří jsme tuto dobu nezažili 
i  pro další generace, které budou pro-
žívat své životy zase v úplně jiné podobě 
této obce. Budeme moc rádi, když nám 
v tom pomůžete.
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25. 4.
od 17.00  |  Konferenční sál ÚJV  |        |  

Akce je určena pro seniory i širší veřejnost
Vstupné dobrovolné
Drobné občerstvení zajištěno

Pořádá 
Sociální a kulturní komise OÚ Husinec

Těšíme se na Vás.

Povídání o životě a díle 

v podání dramaturgyně 
Vršovického divadla MANA 

Věry Maškové.
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O H L É D N U T Í  Z A  O T E V Ř E N Í M  K A V Á R N Y

Co se u nás dělo
Kolaudace kavárny proběhla na začát-
ku prázdnin dne 13. 7. 2022. Účast byla 
hojná a zákazníci nás mohli otestovat 
v plné polní. Nabídkové stoly se prohý-
baly pod tíhou našich výtečných paštik, 
domácího chleba, sladkých dobrot a ka-
ždý z  hostů od nás dostal i skleničku 
pravého italského prosecca. Tento den 
se vydařil, což bylo vidět jak na spo-
kojených tvářích přítomných, tak i na 
prázdných stolech. Od tohoto dne již 
kavárna funguje celoročně s  drobnou 
úpravou otevírací doby. V sezoně každý 
den, a mimo sezonu (leden–březen) od 
čtvrtka do neděle. Následovalo mnoho 
dalších akcí, jako například setkání se-
niorů s harmonikou, loučení s prázdni-
nami, halloween, Mikulášská nadílka, 

večerní běžecký výběh na 5 km, vánoční 
jarmark, zdobení vánočních ozdob teč-
kovanou metodou či zdobení vánočních 
perníčků s perníkářkou Lídou.

Váš názor nás zajímá
Rádi s lidmi mluvíme. Díky tomu víme, 
co lidem chutná, co jim v kavárně chybí 
a když je to v našich silách a možnostech, 
tak nabídku rozšíříme, upravíme, prostě 
jsme flexibilní ve všech směrech. A pro-
tože naším hlavním záměrem bylo kro-
mě gastro zážitku přinést lidem i trochu 
společenského života a osobního rozvo-
je, nezůstali jsme jen u nárazových akcí, 
ale děláme i akce stálé. V září a říjnu jste 
měli možnost navštívit naše workshopy 
a semináře zaměřené na osobní rozvoj 
a zdraví. V listopadu proběhla degusta-

ce moravských vín ZD Němčičky. Také 
jsme si vyzkoušeli akce mimo naši do-
mácí scénu a zajistili občerstvení v listo-
padu v Polepšovně ducha při „Otevírání 
naučné stezky“ a v  únoru dvě caterin-
gové akce v  ÚJV, Press Day a koupání 
otužilců ve Vltavě. Dopolední středy se 
nesly v duchu zdravé krásy, čtvrtky byly 
tematické a určené pro rodiče s dětmi.

Zima v Konkávě
Během zimního období realizujeme od-
borné kávové kurzy, pro nadšené amaté-
ry či profíky, vše pod taktovkou našeho 
dodavatele Candycane coffee. Kurzy jsou 
zaměřené na přípravu kávy, její degusta-
ci, podávání a prezentaci. Chcete se stát 
na pár hodin baristou? Kurz Baristou 
nanečisto 14+ je pro všechny, kdo chce 

Je to už skoro tři čtvrtě roku, co jsme v dolní Řeži u fotbalového hřiště otevřeli novou kavárnu KONKÁVU. Cesta k otevření kavárny 
nebyla jednoduchá, o to víc nás potěšil váš zájem, spokojenost s nabízeným sortimentem a hlavně fakt, že se každý den vrací víc 
a víc klientů. Klientelu máme různorodou od rodičů s dětmi, cyklisty, seniory až po pracovníky z ÚJV. Každý si u nás najde to své. 
A to byl i náš cíl, mít nabídku pro všechny a uspokojit i ty nejnáročnější zákazníky.
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vědět „jak vařit kafe na mašině od A–Z“ 
i něco víc. Ať už je důvodem návštěvy 
tohoto kurzu budoucí práce v kavárně, 
plánované otevření své kavárny nebo 
jen chuť dozvědět se, co vlastně piji, jisté 
je, že jsou tyto kurzy jedny z nejoblíbe-
nějších. Nesmíme zapomenout i na od-
borný večer s mykologem panem Hoda-
čem, který kavárnu na chvíli přenesl do 
lesa a jeho kačenky a smrži s douškem 
piva byly nezapomenutelné. A aby toho 
nebylo málo, od ledna jsme se zmobi-
lizovali a každé pondělí a středu od 11 
do 13 hodin máme stánek „Káva a dort“ 
před ÚJV. 

No, myslím, že na tři čtvrtě roku je 
toho docela dost. Ptáte se, kde bereme 
energii a nápady? Jste to vy, naši hosté, 
vy nás nabíjíte, vy nám dáváte zpětnou 
vazbu na to, co a jak děláme. Děkujeme, 
že jste v tom s námi.  

A abychom zde mohli být i nadá-
le, tak vás prosíme, choďte, občas se 
rozmazlete dortíkem, dobrou kávu či 
sklenkou vína a mějte se rádi.   

Krásný rok všem!
Hana Patzáková a Helena McAlorum

KONKÁVA s.r.o.
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R O Z H O V O R  S   T O M Á Š E M  T Ě T H A L E M
Ing. Tomáš Těthal, CSc., je ředitelem holdingu IQS Group, který sídlí v Řeži. Tomáš v Řeži také téměř od narození bydlí. Je mimo 
jiné spoluzakladatelem Polepšovny ducha – místa pro společenské a kulturní akce v naší obci.

• Děláš velmi zajímavou a progresiv-
ní práci ve své firmě. Mohl bys nám ji 
představit?
IQS Group jsem založil před 11 lety.  Má 
sídlo a některé výrobní haly v údolí řeky 
Vltavy v areálu ÚJV Řež. Dnes je v hol-
dingu 5 společností, které se obchodně 
zaměřují do různých směrů. Přestože 
jde o úplně odlišné směry, mají jed-
no společné. Všechny navazují na no-
vou, námi vyvinutou technologii, která 
umožňuje poskládat materiály do téměř 
libovolných sestav v  rovině, nebo troj-
rozměrném prostoru. Lze si to předsta-
vit jako lego s velmi, velmi malými kos-
tičkami, ze kterých budujeme celkové 
dílo. A ty kostičky nejsou ani centime-
trové, ani milimetrové. Ty největší jsou 
velikosti několika tisícin milimetru, ale 
ty nejmenší až jedné sto tisíciny milime-
tru. Takovýchto kostiček se vejde napříč 
průměru lidského vlasu až deset tisíc, do 
jednoho centimetru milion!
• Jaké jsou tedy vaše hlavní směry vyu-
žití této technologie?
Největší objem výrobků dodáváme 
v  oblasti ochrany proti padělání. Začí-
nali jsme kdysi s  ochrannými hologra-
my, nyní vyvíjíme i další optické bez-
pečnostní prvky, které jsou zaměřeny 
zejména pro ochranu dokladů, státních 
cenin a bankovek.

Druhým směrem je návrh, vývoj 
a výroba optiky pro interiérová svítidla 
a pro použití v automobilech. Tato op-
tika nemá třetí rozměr, to znamená, že 
je úplně plochá. To umožňuje nové de-
signové možnosti pro vývojáře svítidel, 
lepší směrování světla a úsporu elek-

třiny. Protože jde o nanostrukturovaný 
povrch, lze tuto optiku vyrábět až tisí-
cinásobně produktivněji, než je běžný 
způsob výroby klasické optiky.

Třetím směrem je vývoj systémů 
a strojů pro 3D tisk s rozlišením detailů 
ve stovkách nanometrů. Jde o unikátní 
technologii, použitelnou pro celou řadu 
aplikací v  lékařství, průmyslu, letectví, 
kosmických aplikací apod. To děláme 
v Brně.
• Kam směřuje budoucnost vámi využí-
vaných nanotechnologií? 
Ve světě je celá řada firem a vědeckých 
institucí, které se zabývají oborem nano-
technologií. To, co je spojuje, je zejména 

rozměr objektů, se kterými pracují. Na-
příklad výrobci nanovláken mají zaříze-
ní, kterými jsou schopni vyrobit vlákna 
dlouhá až několik centimetrů, ale jejich 
tloušťka je menší než tisícina milimetru. 
Tím se dostávají do kategorie rozmě-
rů v desítkách až stovkách nanometrů, 
tedy do oboru nanotechnologií. Jiné 
firmy vyrábějí prášky s  rozměrem zrn 
v nanooblasti aj. Přitom prostorová or-
ganizace materiálu není většinou těmto 
výrobcům známa. Materiály jsou ná-
hodně rozloženy v  kapalině nebo liso-
vány do vrstev apod. IQS Group se za-
bývá něčím zcela odlišným. Snažíme se 
vyvinout a vyrobit takové výrobky, které 
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mají přesně definovanou strukturu. Tato 
struktura je navržena většinou v  počí-
tači tak, aby měla nějakou zajímavou 
funkci pro uživatele. Dá se říct, že platí, 
že čím je složitější architektura materiá-
lu v nanoměřítku, tím se dá dosáhnout 
zajímavější a unikátnější funkce pro po-
užití v praxi. Lze potom navrhnout ne-
jen jednoduchá zlepšení výrobků nebo 
materiálů, ale dokonce předvídat úplně 
nové aplikace, které jsou běžně nedosa-
žitelné. To jsou potom revoluční inova-
ce. A to je to, co nás baví, to je to, čím se 
zabýváme. 
• Jaké mají současné hologramy a jiné 
optické prvky vlastnosti, které zabra-
ňují jejich padělání či zneužití?
Bezpečnostní optické prvky a hologra-
my mají běžně tři funkce. 

První je vizuální, určená pro běžného 
pozorovatele. Je to nejdůležitější funkce, 
která sdělí při rychlém pohledu, že jde 
o originál. Tato funkce je nejtěžší pro 
vývoj. Je potřeba stále navrhovat nové 
bezpečnostní prvky, které jsou vizuál-
ně přitažlivé pro pozorovatele, ale velmi 
složité pro potenciálního padělatele. 

Druhá funkce je pro profesionála 
v  terénu. Do hologramu je zakódován 
bezpečnostní prvek, který je čitelný po-
mocí jednoduchého ručního zařízení. 
To se využívá zejména pro celníky, po-
licii apod. 

Třetí úroveň je forenzní, určená pro 
jednoznačnou identifikaci pravosti 
v kriminalistických laboratořích. 

Velmi důležité je nejen správně na-
vrhnout a vyrobit kvalitní hologram, ale 

umět ho na doklad, bankovku apod. ap-
likovat takovým způsobem, aby nemohl 
být přenesen jinam. I tím se zabýváme. 
• Jak lze využít nanotisk v  průmyslu 
a zdravotnictví? 
3D nanotisk je technologie, která je vel-
mi mladá, ale má obrovský potenciální 
dopad na mnoho oborů. 

V  oblasti biologických aplikací se 
zabýváme tiskem povrchově strukturo-
vaných materiálů, které podporují nebo 
usměrňují růst buněk. To je důležité pro 
celou řadu lékařských využití, napří-
klad při cílené léčbě s  pomocí kmeno-
vých buněk. Zvažujeme též spolupráci 
v oblasti využití nanotisku v napojování 
nervových vláken a míchy, testujeme 
prostorové vytištěné struktury pro pří-
padné použití v  náhradě tkání a v  bu-
doucnu možná i orgánů. Tam se jedná 
zejména o materiály, které jsou tělem 
přijaty anebo se v těle později rozloží. 

Prostorově vytištěné mikro a nano-
struktury jsou ale použitelné i v materi-
álovém inženýrství jako látky, které jsou 
velmi pevné a přitom extrémně lehké. 
To je zajímavé pro letecký, kosmický 
průmysl, ale i pro jiné aplikace. Pokud 
umíme organizovat hmotu v  nanomě-
řítku, můžeme si dovolit i jiné aplikace, 
například výrobu jednoduchých mik-
rostrojů, nanooptických prvků, mikro 
a nanoelektrických součástek apod. Šká-
la je daleko širší, proto se snažíme dodat 
na trh tuto technologii všem, kteří ji bu-
dou umět použít. 
• Jak trávíš svůj volný čas?
Protože je má práce duševní, velmi rád 
ji kompenzuji nějakou fyzickou náma-
hou. Asi nejvíce mě baví plavání v jeze-
rech a moři. Pokud mám tu možnost, 
plavu i několik kilometrů denně. Rád 
jezdím rekreačně na horském kole, a to 
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i několikadenní výlety.  V zimě ani jedna 
z těchto činností není jednoduchá, pro-
to praktikuji nordic walking, zejména 
v  okolí Řeže. Takový rychlý přesun po 
svých na trase Kralupy-Řež je před ne-
dělním obědem k nezaplacení… 

Rád se věnuji i dřevořezbě a rekre-
ační práci s  dřevem a kovem, chovám 
včely, umím řídit plachetnici, hraji na 
kytaru i klavír. V dětství jsem léta hrá-
val na varhany v klecanském kostele, ale 
občas i v Praze.

Rád trávím volné chvíle také s přáteli, 
ať na Polepšovně ducha, nebo na výle-
tech či u nás doma u krbu. Moje práce 
je mi také koníčkem. Někdy se pracov-
ní a volný čas prolínají. Rád přicházím 
s novými nápady, které se poté pokou-
šíme realizovat. A to nejde vměstnat 
do fixní pracovní doby. Při jednáních, 
výstavách i konferencích se rád setká-
vám s mnoha novými, zajímavými lid-
mi z různých firem i vědeckých institucí 
z  celého světa. A to člověka vždy obo-
hatí. Již jsem také bohužel zažil srážku 
s  blbcem, ale tomu se někdy nedá vy-
hnout. 

• Pavel Kužel se ptá na tvé kořeny na 
jižní Moravě a na tvůj vřelý vztah k ro-
dině. Jak tě ovlivňuje?
Moji oba rodiče pocházeli z Veselí nad 
Moravou, tedy z moravského Slovácka. 
Já jsem tam trávil u prarodičů velkou 
část dětství, zejména v letním období. 

Naše širší rodina je velká, a vždy jsem 
měl mnoho adres, které navštívit. Vždy 
jsme měli v rodině velmi dobré vztahy. 
Později jsem se na jižní Moravu velmi 
rád vracel, a navštěvuji ji s  radostí do-
dnes. Můj vztah k ní je i díky vzpomín-
kám na dětství trochu idealizovaný, ale 
já to již měnit nechci. Oceňuji tam vřelý 
přístup v mezilidské komunikaci, široce 
zakořeněnou lásku k hudbě a zpěvu, na-
stavení hodnotového žebříčku, radost ze 
společného setkávání, a to i u skleničky 
dobrého vína i dobrého jídla. A je jedno, 
jestli jde o skvělé uzenářské, nebo cuk-
rářské výrobky. Každý rok s  Davidem 
Krásou pořádáme u nás na Polepšovně 
ducha akci Cimbál a víno, která kromě 
námi vybraných vín prezentuje i trochu 
moravského folkloru. Tak tomu bude 
i letos v sobotu 27. května, kdy nám při-

jede zahrát cimbálovka nastupující ge-
nerace z Veselí nad Moravou.
• Koho dalšího bys pozval k  dalšímu 
štafetovému rozhovoru?
Pozval bych Andreje Plecháčka, a rád 
bych se zeptal:
• Jak ses dostal k vedení nejúspěšnější-
ho státního gymnázia v naší republice?
• Od dob Aristotela je považována na-
stupující mladá generace za hůře se 
chovající, bez tahu na branku, s horším 
sociálním chováním… Já si to o dnešní 
mládeži nemyslím, co ty?
• Je známo, že jsi s partou kamarádů za 
rok objel na kole celý svět. Co bylo na 
tom zážitku nejtěžší a co ti naopak udě-
lalo největší radost?
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C O  S E  U D Á L O  V   N A Š Í  Š K O L E  A  Š K O L C E
Vánoční ohlédnutí
Konec kalendářního roku je spjat s pří-
jemnou atmosférou Vánoc, a to nejen 
doma, ale i ve školním prostředí. Tyto 
svátky byly a stále jsou spojeny s řadou 
tradic a zvyků. 

Na některé se již téměř zapomnělo, 
ale je stále mnoho těch, které se nadále 
dodržují a přecházejí z generace na ge-
neraci.

Vánoční čas ve škole a školce utekl 
jako voda a my se dnes můžeme ohlížet 
za všemi zážitky, které jsme společně 
prožili. Nebylo jich málo, byly jedno-
duše kouzelné a nezapomenutelné, a to 
díky dětem a jejich rozzářeným očím.

Mikuláš, čert a anděl
V  pondělí 5. prosince k  nám zavítala 
vzácná návštěva, Svatý Mikuláš a s ním 
i čerti a andělé. Sotva děti ve třídách 
zaslechly rachocení řetězů a dupání, 

nejedno srdíčko poskočilo napětím 
i  strachem. Mikuláš s jeho družinou 
postupně navštívil všechny třídy. Ve své 
Knize hříchů vždy přečetl Mikuláš ně-
kolik provinilců s jejich hříchy, u těch se 
čert se svým pytlem a vidlemi pozastavil 
a nechal na stole kousky uhlí. Provinil-
ci s vážnou tváří slíbili, že se do příštího 
roku polepší. Pak si Mikuláš náhodně 
vyzkoušel někoho z počtů nebo českého 
jazyka a po společné recitaci básničky 
už mohli andělé rozdat mikulášské dob-
roty. Když se po odchodu Mikuláše za-
vřely dveře třídy, většina dětí si s úlevou 
oddechla.

Vánoční dílny
S adventním časem přichází i jedna 
z největších akcí základní školy „Vánoč-
ní dílny“. 

Ve středu 7. prosince proběhly na naší 
škole tradiční „Vánoční dílny“. Po dvou-
leté pauze měly děti možnost si společ-
ně s  rodiči vyrobit andělíčky, přáníčka, 
ozdoby, vánoční dekorace a drobné dár-
ky. Děkujeme všem, kteří jste podpořili 
svoje děti. 

Vystoupení dětí pro seniory
V  předvánoční atmosféře nás ve ško-
le navštívili místní senioři. Děti měly 
přichystaný program pro naše nejstarší 
spoluobčany. S  doprovodem pana uči-
tele, paní učitelky a dvou maminek děti 
zazpívaly nejznámější koledy, připome-
nuly vánoční zvyky a zarecitovaly básně. 
Všem babičkám i dědečkům předaly vy-
robené dárky a kalendáře. Bylo to velmi 
příjemně prožité předvánoční odpoled-
ne.

Adventní zpívání na chodbě školy
V adventní čas zpívala celá škola a škol-
ka předem domluvené vánoční koledy. 
Zpívání probíhalo vždy v pondělí v pro-
storách chodeb školy před začátkem vy-
učování. Byly to velmi příjemné chvíle 
a smysluplná setkávání.

Krabice od bot 
Krabice od bot má podtitul děti darují 
dětem. Smyslem tohoto projektu je se-
sbírat dárky od dobrovolníků pro děti 
z  azylových domů, dětských domovů, 
nemocnic apod. a udělat jim tak hezčí 
Vánoce. Pro mnohé z nich to může být 
i jediný dárek, který pod stromečkem 
letos uvidí. V letošním roce se nám po-
dařilo nasbírat 84 dárečků.

Tříkrálová sbírka
Jako každý rok, i letos se začátek no-
vého roku nesl ve znamení Tříkrálové 
sbírky, která je největší dobrovolnickou 
akcí u nás a každoročně ji pořádá Cha-
rita Česká republika. Výtěžek sbírky je 
určen na pomoc nemocným, handica-
povaným, seniorům, matkám s dětmi 
v  tísni a dalším jinak sociálně potřeb-
ným skupinám lidí. Naše škola se proto 
taktéž zapojila do této charitativní Tří-
králové sbírky a spolupracovala s Chari-
tou Neratovice.

Paní učitelky seznámily děti s příbě-
hem tří mudrců. Děti si z papíru vyrobi-
ly královské koruny a  své kamarády ve 
třídách potěšily návštěvou a společným 
zpíváním koledy My tři králové. Lesní 
mateřská škola chodila po obci a děti 
z druhé třídy koledovaly před budovou 
školy. Děti si vše užily s úsměvem, dů-
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stojně chodily s  korunami na hlavách, 
zpívaly a vyprávěly si, co nového se 
dozvěděly a kdo jsou Kašpar, Melichar 
a Baltazar.

Za dobrovolnou pomoc koledují-
cím dětem náleží velké poděkování. 
V  letošním roce se podařilo skupince 
koledníků z  LMŠ a ze základní školy 
v  Husinci-Řeži vybrat částku 7 884 Kč. 
Celkový výtěžek Tříkrálové sbírky zajiš-
ťovaný Charitou Neratovice byl ve výši 
170 103 Kč. Všem účastníkům celé akce 
patří obdiv a velký dík, hlavně za onu 
ochotu pomáhat druhým.

Masopustní veselí v Husinci-Řeži
Rok se s rokem sešel a už je tu zase ma-
sopust, tradice plná veselí. Stejně jako 
minulý rok se naše škola v pondělí 20. 2. 
2023 vydala masopustním průvodem 
po obci. Děti si vyrobily masky a mohlo 
se vyrazit. V  čele průvodu šel medvěd 
a  nechyběli ani muzikanti s  harmoni-
kou, flétnou a kytarou. Cílem našeho 
průvodu bylo zastavení u obecního 
úřadu v Husinci, kde nás mile přivítala 
paní starostka, místostarostky a ostatní 
zaměstnanci. Děti jim pěkně zazpívaly, 
zatancovaly a předvedly krátké vystou-
pení. Závěrečnou tečkou byly koblihy 
a bonbony od vedení obce. Průvod jsme 
si všichni užili a odnesli mnoho pěk-
ných zážitků.

Zápis do ZŠ Husinec-Řež
S blížícím se jarem přicházejí zápisy dětí 
do základních škol. Umístění dítěte do 
ZŠ je pro každé dítě i rodiče důležitým 
milníkem v  jejich životech, proto při-
pravujeme „Den otevřených dveří“.

Zápis do prvního ročníku základ-
ní školy bude u nás probíhat v  pondě-
lí 17. dubna 2023, v časovém rozmezí 

od 13.00 do 18.00. Zájemce o naši školu 
rádi uvidíme na „Dni otevřených dveří“, 
který se bude konat 13. 3. 2023. Připra-
vena bude prohlídka školy, s možností 
nahlédnutí do výuky a tříd. 

Co naše škola nabízí?
• Příjemné prostředí malé školy, osobi-
tější přístup.
• Rozvoj přirozené zvídavosti, tvořivosti 
a potenciálu dětí.
• Učení každého žáka v jeho maximální 
možné míře.
• Naším společným cílem jsou spokoje-
né děti, pěkné vztahy a učení, které nám 
dává smysl.
• Škola je vybavena novým moderním 
vybavením a pomůckami.
• Spolupráce s rodiči a jejich zapojení do 
dění školy.
• Rozmanitá nabídka odpoledních 
kroužků.
• Zásadní součástí základní školy je 
i  školní družina, která koncepčně i te-
maticky navazuje na školní výuku a na-
bízí pestrou škálu volnočasových aktivit, 
výletů a dalších akcí.

Do 1. ročníku školního roku 
2023/2024 budou zapsány děti, které se 
narodily v době od 1. 9. 2016 do 31. 8. 
2017, a děti, které měly odklad povinné 

školní docházky. 
K zapsání dítěte je třeba podat Žádost 

o přijetí dítěte k základnímu vzdělává-
ní, Zápisový list a kopii rodného listu. 
Pokud zákonný zástupce zvažuje pro 
své dítě odklad, musí podat také Žá-
dost o odklad povinné školní docházky. 
K Žádosti o odklad je nutné nejpozději 
do konce května 2023 doložit vyjádření 
lékaře a vyjádření odborného pracoviště 
(PPP nebo SPC).

Těšíme se na všechny naše nové žáky 
i jejich rodiče.

Vycpaná liška
Děkujeme panu Smetanovi za věnova-
nou pomůcku v  podobě vycpané lišky.  
Našim dětem udělala liška obrovskou 
radost a stala se tak námětem několika 
aktivit a projektů. Děti pracovaly s tex-
tem, kreslily, vyhledávaly nové informa-
ce, tvořily myšlenkové mapy, Alfaboxy, 
referáty a prezentace. 

Vážíme si velké podpory a vstřícné-
ho přístupu vedení obce. Požadavky na 
moderní vzdělávací prostředky výrazně 
převyšují možnosti rozpočtu školy ze 
státních prostředků a mohou být napl-
ňovány jen díky  podpoře zřizovatele.

Lucie Dražilová, ZŠ a MŠ Husinec-Řež
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H L E D Á N Í  E L E K T R O S A U R A
Žáci naší školy o jarních prázdninách 
hledali Elektrosaura. Kdo je Elektrosau-
rus? Nejstarší elektrospotřebič nalezený 
v  našich domácnostech. Kde hledali? 
Doma, na chalupě nebo u příbuzných. 
Nezáleželo, zda funguje, nebo nefungu-
je, rozhodující bylo stáří. 

Objevené Elektrosaury jsme rozdě-
lili do několika kategorií. Do nejmladší 
kategorie patří zástupci staří 15–20 let 
(lednice, mobilní telefony, pračky a po-
čítače), většinou funkční a jsou platný-

mi pomocníky domácností. Druhou 
kategorii představují spotřebiče z druhé 
poloviny minulého století, kam patří 
mnozí zapomenutí pod schody, v dílně 
nebo na dně ve skříni (rádia, magneto-
fony), které už dlouho nikdo nepoužil. 
Ale i ty, kteří ještě statečně a s nostalgií 
slouží svým majitelům (žehličky, fény, 
odšťavňovače, vrtačky…). A top katego-
rií jsou babičky a dědečkové mezi spo-
třebiči z období první poloviny minulé-
ho století.

Žáci se do hledání pustili s  elánem, 
třeťáci a páťáci si při hledání zkusili 
spočítat, kolik elektrospotřebičů mají 
doma. Dostali se na dost vysoká čísla? 
Jste zvědaví, zkuste doma počítat, drží-
me vám palce, ať se šťastně dopočítáte 
až na konec.

A my vám v obrazové podobě nabíd-
neme aspoň malou ochutnávku těch nej 
a top Elektrosaurů.

Blanka Hamáčková
koordinátor EVVO

1978
První 

republika 1956

1975

2007

40. léta

1987

1934

20. léta

1970
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Š K O L A  A N I M A C E
Potřetí v  řadě se v  sobotu 8. 10. 2022 
a v neděli 9. 10. 2022 uskutečnila Malá 
škola animace v Řeži. Zájem byl opět 
velký, ve dvou dnech se workshopu 
účastnilo celkem 40 dětí. Role lektorů 
se chopili studenti z Katedry animované 
tvorby FAMU v  Praze. Ve školní jídel-
ně ZŠ si děti vyzkoušely různé techniky 
animace: ploškovou, kreslenou a počí-
tačovou. Nejoblíbenější část proběhla 
na zahradě školy, kde krátké filmečky 

vznikaly formou pixilace. Tuto část si 
nenechali ujít ani dospělí, kteří s  celou 
akcí pomáhali. Novinkou tohoto roč-
níku byla experimentální animace se 
scannerem. V podvečer se rodiče přišli 
podívat na vytvořené filmy dětí. Pusti-
li jsme také filmečky z  předchozích let 
a zhlédli filmy studentů Katedry animo-
vané tvorby FAMU, které natočili bě-
hem svých studií.

Lenka Řápková

Z I M A  V  L E S N Í  M A T E Ř S K É  Š K O L C E
Letošní zimu jsme si v  lese 
opět náramně užili. Radovali 
jsme se ze sněhu, ledu, bláta 
i slunce. Obešli jsme vesnici 
s Tříkrálovou sbírkou a spo-

lečně se skupinkou koledníků ze ZŠ jsme 
vybrali krásných 7 884 Kč. Moc děkuje-
me všem, kteří jste přispěli jakýmkoliv 
finančním obnosem. Pomáháte tím šířit 
dobro a  lásku, které není nikdy dost. 
Celkový výtěžek Tříkrálové sbírky 2023, 
zajišťovaný Charitou Neratovice, byl ve 
výši 170 103 Kč. Částka bude použita na 
vybudování bezbariérových chodníků 
kolem Domu s  pečovatelskou službou 
sv.  Jakuba v  Libiši, aby byla klientům  
zpřístupněná velká část zdejší zahrady.

V  rámci předškolního vzdělávání 
jsme se nově zaměřili také na digitální 
pregramotnost. Děti z LMŠ měly mož-
nost si vyzkoušet práci s  Bee-bot včel-
kou, interaktivní tabulí a tabletem. Byli 
jsme se podívat v  roztockém muzeu 
na výstavě Vánoční ozdoby, GraHře 
a v  ARCHEVITĚ. Zavítali jsme do di-
vadla Minaret na představení Stvoření 

světa. Zúčastnili jsme se povedeného 
Masopustního průvodu a uspořádali 
karneval společně s dolní školkou. Byli 
jsme také na výstavě Betlému z  más-
la a za kamarády z  máslovické školky. 
A  bubnovali jsme proti násilí – akce 
uspořádaná Locikou.

Tuto zimu jsme navíc zavedli páteční 
odpočívání v dolní školce. Akce přines-
la nová přátelství, důkladnější sezná-
mení s  budovou, do které většina dětí 

z LMŠ v září nastoupí do 1. třídy a také 
možnost během procházek prozkoumat 
nové prostředí kolem řeky a v Husinci.

Děkujeme všem, se kterými jsme 
mohli tuto zimu spolupracovat (tech-
nické četě OÚ, SPŠ, M. Skřípalové, 
P.  Košťálové, A. Baslové, M. Těthalové 
a mnoha dalším).

Všem přejeme krásné jaro a  mnoho 
úžasných zážitků.

Lesní tým
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K U B B O V É  O H L É D N U T Í

• Vzpomenete si na 
první seznámení s  ku-
bbem?
Klárka Srbová: Nej-
vzdálenější vzpomínka 
na kubb je, když jsem 
jela na turnaj na Vršov-
ku hlídat bráchu, me-
zitím, co ostatní hráli. 

Hrát jsem začala později už kvůli tomu, 
že jsem byla mladší a nikdo se mnou 
nechtěl do týmu. To byl tuším rok 2016, 
kdy jsem si zahrála první turnaj, na kte-
rý si vzpomínám a byl to náš Husinec 
KUBB OPEN.
Venda Srba: Myslím si, že to mohl být 
zhruba rok 2011. V  roce 2012 hned 
MČR v  Brně. Tam jsem poznal, že to 
vlastně vůbec neumím, ale strašně mě 
to chytlo.
• Vaše účast na turnajích je pravidelná, 
jaké jsou vaše nejlepší zážitky?
Klárka: Nejlépe se pamatuje úspěch, 
takže teď je to samozřejmě nejčerstvější 
výhra MČR žen, kde jsem byla ve vysně-
ném finále se svojí nejlepší kamarádkou 
Hankou. A to byl asi jeden z nejhezčích 
zážitků. Dále tam samozřejmě patří 
umístění na bedně nebo první zlatá me-
daile. A také když jsem stála dvakrát na 
bedně s medailí v kategorii 6 vs 6 s husi-
neckým výběrem na MČR. 
Venda: Zážitky jsou ze všech turnajů 
skvělé, pokaždé rád vidím spoustu kva-
litních hráčů, teď už vlastně kamarádů. 

Někdy se daří víc, někdy méně, ale pár 
placek už doma mám. Týmových je cel-
kem dost, ale hodně si cením druhého 
místa v jednotlivcích z MČR.
• V minulé sezoně jste vyhráli medaili 
na jednom z velkých mistrovství, jak si 
celý tento den pamatujete?
Klárka: Pamatuji si to, že jsem se těši-
la. Byl to první turnaj čistě pro ženy a já 

jsem byla zvědavá, jaké to bude. Věděla 
jsem, že si zahraji minimálně 7 zápasů, 
protože do pavouka postupovaly všech-
ny, tak jsem si dala troufalý cíl, a to po-
stoupit z prvního místa. To se povedlo, 
a když jsem pak byla v semifinále s dal-
šími třemi hráčkami z Husince, tak jsem 
byla nadšená, že je titul doma. Nakonec 
jsem se do finále dostala s Hankou a v tu 
chvíli mi bylo jedno, jak to dopadne. 
Venda: Na to asi nejde zapomenout, byl 
to asi můj největší zážitek s kubbem. ME 
v německém Wismaru bylo moje již tře-
tí, kterého jsem se zúčastnil, pokaždé se 
mi podařilo dostat mezi šestici nejlep-
ších Čechů, kteří mají tu čest reprezen-
tovat svou zemi v takzvané královské 

hře 6 vs 6. Pokaždé to bylo super, ale ni-
kdy by mě nenapadlo, že to můžeme vy-
hrát. Ostatní země jsou v té špičce ještě 
pořád trošku jinde než my. A o to bylo 
krásnější to celé vyhrát. Ale jak celý den 
probíhal, to vlastně ani nevím. Obrov-
ská euforie. :)
• Jaké jsou vaše cíle na sezonu 2023? 
Klárka: Ten hlavní je asi obhajoba MČR 
žen. Je to sice troufalý, ale myslím si, že 
ne nereálný cíl. Chci si zahrát co nejví-
ce turnajů a třeba si přivézt domů i ně-
jakou medaili, nebo jen porazit nějaký 
větší tým. Jedu na ME do Švédska, tak 
nechci udělat ostudu v kategorii 1 vs 1. 
V nejlepším případě reprezentovat Čes-
ko v kategorii 6 vs 6. Jestli to bude top 12 
nebo top 6, to už bude záležet na losu 
protihráčů a na mém štěstí.
Venda: Cíle na novou sezonu si asi žád-
né nedávám, časově je to dost náročné, 

tak hlavně si užít pár turnajů. I když, 
přece jen jeden cíl by byl. A to obhajoba 
zlaté medaile z ME, které se letos koná 
ve švédském Stockholmu, kam se samo-
zřejmě chystám.

Kateřina Krmelová

Sezona 2023 je na svém začátku, ale my bychom se ještě rádi ohlédli do minulého roku. Jak jste se už mohli dočíst v předešlých 
číslech, dva členové našeho spolku získali medaile na velkých turnajích. Klárka Srbová zvítězila na prvním mistrovství ČR žen 
a Venda Srba přivezl medaili z ME v kategorii 6 vs 6. Položili jsme jim 4 stejné otázky, tak si pojďte přečíst jejich odpovědi. A také 
bychom všechny rádi pozvali na tři turnaje, které budeme v letošním roce pořádat. 27. 5. proběhne 7. ročník Husinec KUBB OPEN. 
23. 9. se u nás odehraje mistrovství ČR žen. Sezonu uzavřeme tradičně HUSINECkou ŘEŽbou 7. 10., informace najdete na našich 
sociálních sítích. 

Dala jsem si troufalý cíl, 
postoupit z prvního místa. 

A to se povedlo. 

Ve Stockholmu 
mám za cíl obhájit 

zlatou medaili z ME. 
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V Á Ž E N Í  F A N O U Š C I  A  F A N Y N K Y

Á tým 
Je v plné přípravě. Každý má individuál-
ní tréninkový plán. Doufejme, že všichni 
naši hráči sledovali MS v kopané a přišli 
na to, že jako tým můžeme hrát hezký 
fotbal a  vyhrávat. Individuálně vyhrát 
celý zápas asi nepůjde. Tak doufejme.

Naši nejmenší
Naši nejmenší chodí pravidelně tréno-
vat od 17 hodin na tréninkové hřiště. 
Zakoupili jsme 4 kusy halogenových 
svítidel, které jsme nainstalovali, aby 
děti na sebe aspoň trošku viděly. Před-
minulý rok jsem žádal ÚJV o dotaci na 
osvětlení hřiště. Odpovědí mi bylo, že 
pro současnou situaci (covid) a těžkou 
dobu nám dotace nebude poskytnuta. 
Tak se snažíme vlastními silami a pro-
středky připravit těm nejmenším vhod-
né tréninkové podmínky.

Hráli jsme turnaj v Líbeznicích. 
S  námi se zúčastnilo 5 týmů. Konečně 
jsme si zahráli proti věkově stejným 
soupeřům.

Výsledky, naše prohry: Odolena Voda 
2 : 5, naše výhry: Veltěž A 8 : 0, Veltěž B 
5 : 0, Líbeznice 2 : 1.

Byla to krásná fotbalová neděle. Další 
neděli jsme jeli do Nehvizd na přátelská 
utkání.

Výsledky, remízy: Nehvizdy A 4 : 4, 
Čelákovice 5 : 5, naše výhra: Nehvizdy B 
13 : 2. Jen tak dál.

Stará garda
Stará garda od posledního výtisku Naší 
vesnice žádný zápas nehrála. Chlapi se 
scházejí na každonedělní fotbálek od 
9.30. Tím trénují na novou sezonu.

19. ročník fotbalového turnaje v kle-
canské tělocvičně vyhrál tým Krtci. Gra-
tulujeme.

Jubilejní Silvestrovský 20. ročník 
v  pískovém hokeji vyhrál tým Strnadi. 
Gratulujeme.

26. 3. od 15 hodin se koná valná hro-
mada. Místo konání: Hospůdka U hři-
ště.

Stanislav Strnad
prezident SK Husinec-Řež

Mladší žáci
Zima pomalu končí, a tak už vyhlížíme 
novou jarní sezonu, která vypukne za-
čátkem dubna. V podstatě celou zimu 
jsme se scházeli každý týden na plácku 
u hřiště, kde se trénuje za každého poča-
sí. V lednu jsme odehráli halový turnaj 
v Líbeznicích, na kterém se sice výsled-
kově moc nedařilo, ale jako trénink to 
bylo super!

V týmu máme i nové začínající hráče 
a další zájemci mají dveře otevřené!

Budeme se těšit na podporu fanouš-
ků v domácích zápasech na našem skvě-
lém hřišti. 

Václav Srba

V zimním období se toho v našem fotbalovém světě moc neudálo. 

V Ý U K A  T E N I S U
Nabízíme možnost výuky tenisu v Řeži pro děti od 4 let a do-
spělé pod vedením zkušené trenérky Marie Staňkové. V jar-
ním období se kurzy budou konat na kurtech u hotelu Vltava.

Kontakt:
(bližší informace, přihlášky, rezervace)
Marie Staňková 603 449 061

Tabulka

1. Odolena Voda 12 b

2. SK Husinec-Řež 9 b

3. Líbeznice 4 b

4. Veltěž B 4 b

5. Veltěž A 0 b
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M Y S L I V E C K Ý  P L E S
Po dvouleté přestávce, zaviněné korona-
virovou epidemií, se Myslivecký spolek 
Zdiby – Klecany letos vrátil k  tradici 
pořádání mysliveckých plesů. V  nověj-
ší historii spolku se jedná již o desáté 
pokračování, neboť první ples se usku-
tečnil v  roce 2011. Následovalo téměř 
pravidelné každoroční konání plesu. 
V  roce 2019 se ples nekonal z důvodu 
rekonstrukce sálu sokolovny ve Veltěži 
a ve zmíněných letech 2021 a 2022 to 
bylo z důvodu zákazu shromažďování 
většího počtu lidí v době covidové ná-
kazy. V lednu roku 2020 byl, v podsta-

tě na poslední chvíli, uspořádán zatím 
poslední ples, protože již v únoru začaly 
platit restrikce kvůli nepříznivé epide-
mické situaci. 

Dá se říci, že dnes již máme toto 
obtížné období za sebou, a tak se mů-
žeme vrátit k  obvyklému každodenní-
mu životu, práci i zábavě. Proto nám 
bylo potěšením pozvat veřejnost na 
letošní myslivecký ples, který se konal 
21. ledna s bohatou zvěřinovou tombo-
lou a dobrou hudbou. K tanci i poslechu 
hrála kapela Neon band.

Jindřich Trpák
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Přišlo mi důležité, zvlášť v dnešní době, připomenout si, jaké má náš oddíl hodnoty. Vždy jsem chápal jako zásadní, abychom 
každý svým příkladem ukázali našim mladším kamarádům, jak hledat cestu, netoliko kudy cesta vede. Potkávat se, abychom 
společně poznávali přírodu a svět. A to, že se od táboráku třeba rozejdeme s rozdílnými názory, nemůže být důvodem, abychom si 
u dalšího nesedli na lavičku vedle sebe, a nenašli společnou notu u oblíbené písničky. Jsem přesvědčen, že nalézání rovnováhy mezi 
tím, co chci já obětovat ostatním a tím, co chci já sám, nám nejvíce pomáhá porozumět sami sobě i sobě navzájem. A jen při této 
rovnováze, která se neustále mění, jsme šťastní.
Organizační změny 
Po obětavých více než deseti letech se 
rozhodla Jitka Kroupová přenechat svou 
roli hlavního vedoucího oddílu TOM 
Řež jiným. Jitko, jménem oddílu, ti moc 
děkujeme za všechnu tvou práci, ať už tu 
kreativní od výroby knih, přes náhrdel-
níky, po organizaci TOM stánku na Dni 
dětí, turistických výletů a her, třeba těch 
vlastivědných, až po každoroční letní tá-
bory. Za administrativní práci, bez které 
se žádný oddíl neobejde, a které jsme 
my řadoví vedoucí byli zcela zproštěni. 
Držíme ti palce, ať už svůj čas vyplníš 
čímkoliv, a brzy se zas uvidíme.

Co jsme zažili
Zbyněk zorganizoval počátkem prosin-
ce spolu s  malými TOMíky příjemnou 
procházku po Řeži, kde jsme se od pa-
mětníků dozvěděli spoustu historických 
zajímavostí.

V průběhu ledna jsme se především 
věnovali potřebné administrativě a 
úpravě našich webových stránek (bude-
me rádi za vaše připomínky). A poprvé 
jsme letos vyrazili 25. února, v  sobotu, 

na výlet do Pátku. V počtu 16 výletníků 
jsme si užívali sychravé, větrné počasí. 
Vyšli jsme z  Peruce, navštívili strom, 
pod kterým se před více jak 1000 lety 
políbili kníže Oldřich s  krásnou Bože-
nou, i rozhlednu, která nám dočasně za-
fungovala jako pevnost před vedoucími 
a pěknou vesničku Pátek, kde i v sobotu 
měli otevřeno v občerstvení, a tedy řád-
ně jsme vyprázdnili regály.

Co nás čeká
Samozřejmě celá řada jednodenních 
výletů v té naší krásné krajině. Z větších 
akcí plánujeme Velikonoční Knínici, 

v květnu pěší puťák pod stanem, a díky 
našim praktikantům už na plné obrát-
ky běží příprava letního tábora. Ten se 
bude konat od 1. do 15. července 2023.

Z dlouhodobých plánů nás pak čeká 
například podrobné zpracování historie 
oddílu, obnova oddílové klubovny, za-
vedení bobříků, a mnoho dalších. Tedy 
spousta příjemné společné práce.

Přejeme všem krásné jaro plné stro-
mů, potoků, mravenců, kamarádů i jiné 
havěti.

Více najdete na našich webových 
stránkách www.tomrez.com.

Filip Blahuš 

T O M - Ř E Ž
Stále na cestě
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N O V I N K Y  V  A T E L I É R U
K dnešnímu dni máme stoprocentní 
úspěšnost přijetí na školy. Na prestižní 
střední výtvarnou školu KŠPA v  Praze 
byly přijaty další dvě studentky, které se 
připravovaly v  našem ateliéru. Uspěly 
nejen díky mému vedení, ale také díky 
jejich velké píli a podpoře rodičů. Nyní 
je čeká zajímavé tvořivé studium v sou-
ladu s jejich talentem.

V ateliéru máme další dvě talentova-
né dívky, které se připravují na přijetí na 
výtvarnou školu. Tak jim můžete držet 
palce.

Je příjemné pozorovat, jak děti nabí-
rají zkušenosti, jak rychle chápou vztahy 

mezi barvami a jejich sílu, perspektivu, 
kompozici. A potom samy přicházejí se 
spoustou nápadů. Jde o to, dát jim ná-
stroje, jimiž vyjádří své představy a pak 
je jemně vést k výsledku. Každé dítě má 
rozdílné vnímání a je třeba dovolit mu 
projevit se svým vlastním způsobem. 

Potom můžeme čekat zázraky. A to 
samé platí pro dospělé.

Pokud by vás zajímalo více o mém 
tvoření a mé cestě k němu, dočtete se 
o něm v únorovém čísle časopisu Naše 
rodina (www.nase-rodina.eu/nase-rodi-
na-2-2023, poznámka redakce).

31. ledna letošního roku se uskuteč-
nila vernisáž obrazů v galerii Ars Diva. 
Vernisáž doprovodila reprodukovaná 
hudba, kterou vybral konkrétně k  jed-
notlivým obrazům a jejich tématům 
Andrius Vilko z  Litvy. Mgr. A. Libor 
Kaláb, který je vedoucí malby a kresby 
na pražské UMPRUM, označil vystave-
né obrazy za projev malířského emana-
cionalismu, kde obrazy energii vyzařují 
jako protipól černých děr. V  útulném 
a menším prostoru galerie v centru Pra-
hy jsme prožili příjemné setkání. Obraz 
andělů a obraz bambusů hned našly své-
ho majitele.

V  listopadu se můžete opět těšit na 
celoateliérovou výstavu na Chvalském 
zámku.

Letos opět připravíme malířský tábor 
na konci letních prázdnin.

Jarmila Králová

Každé dítě má rozdílné 
vnímání a je třeba dovolit 

mu projevit se svým 
vlastním způsobem. 
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O C H O T N I C K Ý  D I V A D E L N Í  S O U B O R
J A K O B Y  H E R C I

Naši milí příznivci, jsme rádi, že naše 
autorská hra Hra ve hře (aneb nevážně 
na vážné téma) sklízí úspěchy i za hrani-
cemi naší obce. 26. 2. jsme uvedli 2. re-
prízu této hry, a to v KC Rychta v Kleca-
nech. Děkujeme, že jste si našli cestu za 
námi i tam a že jste nás přišli podpořit. 
Máme radost, že se k nám diváci vrace-
jí i opakovaně a že dokážeme zaujmout 
diváky všech věkových kategorií, včetně 
odrostlejších dětí. 

V březnu nás čeká první zájezd na di-
vadelní přehlídku, a to až do dalekého 
Žamberka. 16. 4. budeme hrát nedaleko 
v  divadle Karla Hackera v  Kobylisích. 
V  květnu nás pak budete moci vidět 

opět v Řeži, a to 19. 5. v Polepšovně du-
cha, tentokrát však na venkovní scéně, 
což jistě bude mít jedinečnou atmosfé-
ru. 20. 5. nás pak čeká další výjezd na 
přehlídku, tentokrát na Libčické diva-
delní léto. A snad mohu prozradit, že již 
nyní začínáme tvořit scénář ke hře nové. 
Uvidíme, jestli se nám podaří stihnout 
premiéru ještě letos.

Jsme rádi, že dokážeme naši radost 
z tvorby a hraní přenést i na vás, diváky 
a věřte, že vaše salvy smíchu a potlesk 
v průběhu hry zase nakopávají nás a dá-
vají nám pocit, že to vše má smysl.

Přejeme vám krásné jaro a zůstaňte 
nám věrní.

vaši Jakoby herci

19. 5. nás budete moci vidět 
opět v Řeži. 
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K O U P Á N Í  Z D A R !
A  O T U Ž O V Á N Í  Z V L Á Š Ť

Koupání ve Vltavě
Dne 26. února proběhl již druhý ročník 
koupání ve Vltavě, pořádaný v rámci 
akce Rozcvička. 

Akce by se v žádném případě nemoh-
la konat bez pomoci starostky a kolek-
tivu obecního úřadu, bez zázemí, které 
poskytl ÚJV Řež, bez asistence hasičů 
z Libčic a sanitního vozidla skupiny Sa-
maritáni. Občerstvení zajistila Konkáva. 
Všem patří vřelé díky!

U příležitosti akce byly pokřtěny naše 
schody do vody.  Velký dík patří  člově-
ku, který schody stvořil a namontoval. 
Oficiálně schody pokřtila naše starost-
ka  Mgr. Michaela Peigerová, předse-
da 1. PKO Praha a člen užšího výboru 
dálkového a zimního plavání při Svazu 
plaveckých sportů JUDr. Tomáš Prokop, 
pokořitel kanálu La Manche a oper-
ní pěvec, člen Národní opery  Richard 
Haan. Přestřižením pásky otevřeli scho-
dy široké veřejnosti, s přáním: „Ať slou-
ží dlouhé roky pro radost a zdraví!“

Rituálu plavání v zimní Vltavě se 
účastnilo přes 25 plavců. Přišli členové 
našeho mateřského oddílu 1. PKO, při-
šli nás podpořit i další plavci, například 
členové týmu Bohnižilci, a další plavci. 

Akce se povedla, nikomu se nic ne-
příjemného nestalo a po skončení násle-
dovala živá diskuze, která byla okořeně-
na zážitky a prezentací Michala Štengla, 
člena 1. PKO a jednoho z nejčerstvějších 
pokořitelů kanálu.  Já osobně z prezen-
tace považuji za důležité, že oba plavci 
Michal Štengl i Richard Haan sportovně 
neplavali od dětství a oba se techniku 
kraulu nejdříve učili jako samoukové 
a teprve před výkonem měli technický 
dozor trenéra. K samotnému tréninku 
uvádějí, že minimálně půl roku musíte 
týdně naplavat cca 50 km a pak jste při-
praveni na kanál. Seznámili nás i s před-
pisy, které výkon provázejí a důležitostí 
znalosti proudů a času, kdy začne a kon-
čí příliv a odliv, jak se stravovat při vý-
konu apod. Velmi zajímavá přednáška. 
Díky všem zúčastněným. 

Schody do vody
Vážení a milí spoluobčané, díky vám se 

v rámci finanční sbírky Schody do vody 
podařilo vybrat necelých 20 tisíc Kč.

Dávám vám na zvážení, protože 
schody se podařilo díky šikovným ře-
meslníkům postavit svépomocí, jak 
naložit s penězi. Samozřejmě bude po-
třeba zachovat fond oprav a údržby na 
schodech. 

Mám v plánu zřídit občanské sdruže-
ní, pod jehož správu by mohly finanční 
prostředky přejít, s tím, že s vaším sou-
hlasem se rozšíří jejich možnost využití 
v souladu se stanovami sdružení a sou-
hlasem výboru. 

Sdružení bude mít za cíl podpořit 
radost a smích u nás všech, neboť je 
ho zoufalý nedostatek. Podpoří různé 
sportovní a kulturní akce pořádané pro 
občany zde v Husinci-Řeži, jako napří-
klad projekt Rozcvička, otužování a dal-
ší akce, které výbor sdružení doporučí. 
Z  kultury mne napadá podpora či or-
ganizace zájezdů autobusem, v případě 
zájmu, případná pomoc našim ochotní-
kům, myšlenka navázat bližší spoluprá-
ci s našimi hasiči, pokud chtějí rozšířit 
pole své působnosti i na vodní plochu 
apod. 

Pochopitelně o všem budete dopředu 
informováni. 

Pokud souhlasíte, aby se váš příspě-
vek využil pro vznik občanského sdru-
žení, nemusíte dělat nic.

Pokud si přejete váš příspěvek vrátit, 
napište mi na e-mail:
romango@seznam.cz.

Roman Havel

(v létě se koupe každý)
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K R O U Ž E K  M L A D Ý C H  H A S I Č Ů

Ani zima nezastaví naši 
přípravu, která se ve špat-
ném počasí a se zimním 
brzkým stmíváním pře-
sunula do tělocvičny Os-

mička, za což moc děkujeme. S přibýva-
jícím sluníčkem a světlem se již snažíme 
dělat tréninky venku a využíváme hřiště 
na Červené skále, kde trénujeme uzly 
a různé dovednosti, potřebné na sou-
těž Plamen. Děti se musí naučit 5 uzlů, 
základy první pomoci, grafické značky 
technických prostředků požární ochra-
ny, topografické značky a práci s buzo-
lou. 

Podnikneme exkurzi do profesionální 
hasičské zbrojnice. Jako rozcvičku před 
venkovní fyzickou přípravou si poběží-
me protáhnout nohy na Jarní rozBĚH. 
Jako každý rok i letos pro všechny obča-
ny budeme připravovat tradiční pálení 
čarodějnic. Proto si do kalendáře zazna-
menejte poslední dubnový den. Bude ve 
znamení čarodějnic a čarodějů, na jejich 
sletu jim zahraje skupina Patex. Tímto 
jste všichni zváni. Až sluníčko přidá na 
síle, budeme se již pravidelně scházet na 

fotbalovém hřišti, kde již děti rozdělíme 
do družstev, a každé družstvo si rozdělí 
pozice pro požární útok. Občas si posta-
víme dráhu, kde natrénujeme fyzickou 
kondici každého jednotlivce, neboť se 
budeme účastnit i závodů Železný hasič, 
kde každý závodí sám za sebe. 

Pokud by si vaše dítko chtělo vyzkou-
šet některé hasičské dovednosti, budete 
mít možnost si je vyzkoušet během dět-
ského dne. Budeme se snažit předvést 
vše, co se na kroužku učíme a možná se 
pokusíme na závěr vykouzlit i pěnu. 

Hned po prázdninách náš čeká oblí-
bený a nervy drásající Srandamač (9. 9. 
2023), vrchol našeho roku, kde se v plné 
síle předvedou týmy dětí i dospělých. 

Pokud se něco důležitého v průběhu 
dalších měsíců objeví, určitě vás bude-
me informovat.

Moc děkujeme obci za finanční pod-
poru pro náš kroužek mladých hasičů. 
Z  této podpory můžeme dofinancovat 
pro děti nové nástřikové terče a udělat 
výměnu hasičských stejnokrojů.

Kateřina Studničková

Plány v nadcházejícím roce
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Z A H R Á D K Á Ř I  V   H U S I N C I  A  Ř E Ž I
Rok 2022 byl pro nás za-
hrádkáře plodný nejen na 
záhoncích. Už v lednu se 
nám podařilo navštívit kul-
tovní divadelní inscenaci 
„Jak jsem se ztratil“ v Di-

vadle v  Dlouhé. V únoru následovala 
procházka Tichým údolím, doplněná 
podrobným komentářem k vybraným 
roztockým vilám a okořeněná ochut-
návkou proslulých koláčů v penzionu 
U  Lasíků a  piva v kombinaci s mnoha 
druhy řízků v Únětickém pivovaru. Ka-
ždý dle svého gusta, opravdoví fajnšme-
kři obojí.

V březnu proběhlo v Konferenč-
ním centru představení projektu vědců 
z  ČZU Fakulty životního prostředí-
-PRAHA KVETE! Tento projekt cílí na 
skupiny i jednotlivce, kterým poskytuje 
ZDARMA nejen podrobný návod, ale 
i speciálně namíchanou osivovou směs 
pro zakládání květnatých louček, které 
umožňují ohroženým druhům hmyzu 
rozmnožovat se a přežít v naší industri-
alizované krajině. Doporučujeme tento 
projekt vaší pozornosti, neboť hmyzích 

druhů celkově ubývá a neobejdeme se 
bez něj nejen my zahrádkáři, ale veške-
rý živý svět kolem nás. A navíc osázené 
loučky kvetou opravdu krásně.

V dubnu (a stejně tak i v  polovině 
října) proběhl Zahrádkářský jarmark 
v  prostoru vedle fotbalového hřiště 
a  jsme rádi, že opět ve spolupráci s or-
ganizátory Řežského blešáku, neboť se 
nám tato kombinace jeví více než šťast-
ná, stejně jako možnost občerstvit se 
a  využít sanitárního zázemí Hospůdky 
U hřiště, za což velice děkujeme.

Srpnová návštěva divadelního před-
stavení spolku Kašpar „Rozmarné léto“ 
v přírodním amfiteátru v parku v Rado-
nicích zakončila zahrádkářské léto a ko-
mentovaná procházka po Malé Straně 
v Praze v říjnu načala náš podzim. Ten 
pokračoval již zmiňovanou podzim-
ní verzí Zahrádkářského trhu, aby byl 
zakončen naší letošní „nejvzdálenější“ 
akcí – listopadovým výletem do rakous-
kého Salzburgu. Prošli jsme celé histo-
rické centrum v doprovodu naší dvorní 
paní průvodkyně, někteří z nás vystou-
pali lanovkou na hrad, všichni ochutnali 

dobroty na právě zahájeném Ježíškov-
ském trhu a ještě jsme stihli krátkou 
zastávku v muzeu Red Bull – Hangar 7. 
Zde ještě patří poděkování pánům řidi-
čům, že nás dovezli bezpečně tam i zpět 
navzdory nepřízni počasí.

A vánoční čas ve znamení Adventní 
dílny, návštěvy představení „Vincenc“ 
v Klubovně spolku Kašpar v Jindřišské 
ulici a nakonec náš Zahrádkářský stá-
nek na Adventním tržišti zakončil uply-
nulý rok více než důstojně.

Jak vidno, byli jsme činní nejen na 
našich zahrádkách, a rád bych věřil, že 
jsme svou troškou přispěli do spolkové-
ho života obce. Od jara plánujeme ob-
dobně pokračovat, o našich akcích bu-
deme informovat na našich nástěnkách 
v obci, případně na obecních webových 
stránkách, či ústně, po sousedsku, od 
ucha k uchu. Děkujeme za spolupráci 
a podporu obecnímu úřadu a vám ob-
čanům naší obce za to, že máte chuť žít 
pospolu.

S  pozdravem, zahrádkáři v Husinci 
a Řeži!

Honza Zadražil ml.
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V Ě D E C  A  D O B R O D R U H

Cenu získal za fotografii  Mad Max 
v  Mauretánii, dokumentující jeden 
z  nejdrsnějších známých cestovatel-
ských zážitků na světě, který absolvoval: 
přejezd pouští na otevřeném vagóně ná-
kladního vlaku dopravujícího železnou 
rudu ze Sahary k pobřeží. Připomeňme, 
že „Mad Max“ je hlavní postavou kla-
sického stejnojmenného pouštního po-
stkatastrofického filmu z  konce 70.  let 
minulého století, kterou ztvárnil Mel 
Gibson.

Při bližším pohledu na osudy R. Gar-
by se ale vybaví zřejmě ještě více jiná 
slavná filmová postava – a snadno 
uhodnete která. Bývalý námořní důstoj-
ník-radiotelegrafista začal po svém ná-
vratu z moří druhou kariéru: vědeckou, 
zaměřenou na výzkum a radiouhlíkové 
datování přírodnin a lidských artefaktů. 
Tématem Garbova doktorského studia 
na neapolské univerzitě se staly trility: 
necelý metr vysoké kamenné stavby, 

které tvoří vždy tři desky zaklesnuté 
do sebe, vyskytující se v  polopouštích 
Jemenu a Ománu ve zvláštních, přinej-
menším zdánlivě nikam nevedoucích 
řadách. Jsou staré zhruba dva tisíce let 
a jejich účel je dodnes záhadou: jedním 
z možných vysvětlení jejich původu je, 
že šlo o jakési pouštní kapličky pro ná-
boženské rituály. Výsledky Garbova svě-
tově unikátního výzkumu ocenila u ob-
hajoby jeho doktorské práce zkušební 
komise profesorů z USA, Velké Británie 
a Itálie nejlepší známkou. 

Archeologická expedice vedená 
R.  Garbou provádí výzkum  ve  stře-
doománské lokalitě  Duqm  a na jihu 
Ománu v provincii Zufár. Mezinárodní 
tým  tvoří pracovníci Archeologické-
ho ústavu AV ČR Praha a Brno spolu 
s vědci z USA, Ukrajiny, Francie, Itálie, 
Ománu a Rakouska. Výzkum, který do-
sud pokračuje, probíhá ve spolupráci 
s  ománským Ministerstvem památko-
vé péče a cestovního ruchu a podrobné 
informace o něm byly loni zveřejněny 
na titulní straně největšího ománského 
cizojazyčného deníku Oman Observer. 

Letos v polovině ledna představil 
R. Garba na semináři ÚJF AV ČR svým 
kolegům využití kosmogenních nuk-
lidů v archeologii. Ve svém příspěvku 
přiblížil předběžné výsledky stanovení 
stáří osídlení v archeologické lokalitě 
Korolevo na západní Ukrajině. Datová-
ní uvedeného osídlení by mohlo odha-
lit scénáře rozšíření předků člověka do 
Evropy.

I pro stanovení řady kosmogen-
ních nuklidů, klíčových také pro ra-
diouhlíkové datování, byla v loňském 
roce v  řežském komplexu urychlovačů 
ÚJF AV  ČR otevřena AMS laboratoř 
s urychlovačovým hmotnostním spekt-
rometrem MILEA, vybudovaná v rámci 
projektu RAMSES s pomocí strukturál-
ních fondů EU. 

Miroslav Dočkal, ÚJF AV ČR, v. v. i.

Koncem loňského roku zveřejnila Akademie věd ČR výsledky 9. ročníku fotosoutěže 
Věda fotogenická. Vítězem kategorie Vědci a dobrodružství se stal Ing. Roman Garba, 
PhD., vědecký pracovník Oddělení jaderné spektroskopie Ústavu jaderné fyziky a také 
Archeologického ústavu AV ČR Praha. 
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N E O M E Z E N Ý  Z D R O J  E N E R G I E
J E  O P Ě T  B L Í Ž E

Téměř nevyčerpatelný zdroj energie – 
jaderná fúze
Ach jo, zase „jaderná“. Tak to radši nic. 
Nebo si o ní přečtu víc? Jaderná fúze ne-
boli sloučení lehkých atomů, je procesem 
opačným k  jadernému štěpení těžkých 
prvků, na kterém je založeno získávání 
energie v jaderných elektrárnách. A za-
tímco jaderné štěpení rozdělilo národy 
i společnost, jaderná fúze nás spojuje víc 
než cokoli jiného. Jaderná fúze je totiž 
zdrojem tepla a světla ze Slunce. Lehké 
atomy vodíku se slučují na atomy helia 
za uvolnění obrovského množství ener-
gie. Jadernou fúzí také vznikly a vznikají 
všechny prvky, které známe z periodic-
ké tabulky a bez kterých by život nebyl 
možný. Tyto životodárné procesy se sta-
ly inspirací pro vědce po celém světě, 

kteří se pokoušejí jadernou fúzi napo-
dobit, aby se stala dalším zdrojem ener-
gie pro lidskou společnost. Rozběhnout 
a udržet jadernou fúzi tak, abychom z ní 
získali více energie, než jsme vložili do 
jejího chodu, však není lehké a podařilo 
se to poprvé teprve vědcům z Kalifornie 
na sklonku loňského roku. Kladně na-
bitým jádrům musíme totiž dodat velké 
množství energie, aby byly ochotny se 
k sobě přiblížit a spojit se. Ve Slunci jsou 

zdrojem potřebné energie obrovské tep-
loty, na Zemi energii částic zvyšujeme 
technologicky velmi složitými urychlo-
vači. Např. plánovaná délka urychlovače 
v Japonsku měří 31 km a obtočil by tak 
třikrát naši obec Husinec-Řež. Spoje-
ním jader pak vznikají těžší prvky, velké 

množství energie a většinou i neutrono-
vé záření. Udržení chodu jaderné fúze je 
tak komplikované, že nehrozí nebezpečí 
ztráty kontroly nad reakcí jako při ja-
derném štěpení v elektrárnách. Vzniklé 
neutronové záření však působí na stěny 
reaktoru, které se jednak stávají radio-
aktivními a jejich rozpadem dochází 
i k rychlému opotřebení stěn.

Půjde to i jednoduše a bez neutronů?
Mezinárodní projekt V4F, do kterého 
je za Ústav anorganické chemie zapo-
jen Michael Londesborough a jeho ko-
legové (foto), získal finanční podporu 
grantového programu Horizont Evropa 
na vývoj tzv. „bezneutronové“ jaderné 
fúze, při které vznikají pouze nabitá já-
dra helia. Jejich unikátní technologické 
řešení by rovněž kladlo menší energe-
tické nároky na udržitelnou jadernou 
fúzní reakci a využít by se přitom mohl 
urychlovač o délce pouhých 31 m, což je 
méně než šířka fotbalového hřiště. Pro-
jekt je to tedy velmi ambiciózní a jeho 
vývoj budeme netrpělivě sledovat. Mů-
žete i vy – na stránkách www.v4f.eu.

Zuzana Kotková 
ÚACH AV ČR, v. v. i.

Vstoupí vědci z ÚACH do historie?
„Energie“ – měla by zahřát, ale většině z nás při vyslovení tohoto slova v současné době 
spíše zamrazí. Mohlo se zdát, že její dostupnost je samozřejmostí, ale stále více přichá-
zíme na to, jak moc jsme se spletli. Zdrojů energie se zdálo být dostatek, monstrózní 
díry po těžbě uhlí se ale zvětšovaly, ropné vrty vysychaly a my spočítáme roky, po které 
nám ještě budou sloužit, skoro na prstech. Hledáme tedy alternativy a šetříme, kde se 
dá. Možná už je ale pozdě. Nebo dostaneme ještě jednu šanci?

Rozběhnout a udržet 
jadernou fúzi tak, abychom 
z ní získali více energie, než 
jsme vložili do jejího chodu, 
se poprvé podařilo vědcům 

z Kalifornie na sklonku 
loňského roku. 
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Proč právě Řež a Skupina ÚJV?
Soustředění vývojových aktivit SMR 
právě ve Skupině ÚJV není náhodné. 
Naše projekty navazují na práci a zna-
losti tří generací českých jaderných 
inženýrů a provoz dvou výzkumných 
jaderných reaktorů. Kromě vědecko-vý-
zkumného potenciálu a technologické 
infrastruktury pro tento vývoj disponu-
jeme neméně důležitými kapacitami pro 
inženýrské a projektové práce na proto-
typech reaktorů. Ty zahrnují budoucí 
licencování, posuzování lokalit, stano-
vení provozních podmínek a technické 
bezpečnosti konceptů nebo analýzy sys-
témové integrace zdrojů do elektroener-
getiky a teplárenství. 

ÚJV Řež se stala v roce 2022 jedním 
ze zakladatelů Jihočeského jaderného 
parku. Memorandum podepsaly Jiho-
český kraj, ČEZ a ÚJV Řež. Pilotní SMR 
projekt má být do roku 2032 v  lokali-
tě Jaderné elektrárny Temelín a počítá 
s odbornou podporou našich specialis-
tů. ČEZ současně hledá další lokality 
vhodné pro výstavbu malých reaktorů 
a Skupina ÚJV bude hrát významnou 
roli i v dalších projektech transformace 
energetiky.

Tři SMR z Řeže
Reaktor Energy Well je první ze tří SMR 
ve Skupině ÚJV a první projekt svého 
druhu v  ČR. Od roku 2017 ho vyvíjí 
Centrum výzkumu Řež. Návrh malého 

vysokoteplotního reaktoru s výkonem 
kolem 20 MWt (20 MW tepelného výko-
nu, poznámka redakce), chlazeného te-
kutými solemi, primárně cílí na dodáv-
ky čisté a stabilní energie na regionální 
úrovni – pro kritickou městskou infra-
strukturu, velké výrobní závody nebo 
dodávky tepla pro domácnosti. Energy 
Well byl součástí českého pavilonu na 
světové výstavě EXPO 2021 v  Dubaji. 
Aktuálně má projekt za sebou úspěšnou 
ekonomickou studii a studii proveditel-
nosti a získal patent od Úřadu průmys-
lového vlastnictví. 

Reaktor HeFASTo představila ÚJV 
Řež v  roce 2021. Tento vysokoteplotní 
reaktor, chlazený heliem, který si v pali-
vu bude štěpný materiál sám generovat, 
je prvním konceptem svého druhu v Ev-
ropě.  Výstupní teplota z  aktivní zóny 
dosáhne 900 °C a celkový tepelný výkon 
zařízení bude 200  MW. Reaktor bude 
generovat minimum jaderného odpa-
du, jadernými reakcemi během provozu 
vygeneruje více štěpného materiálu, než 
sám spotřebuje. HeFASTo najde uplat-
nění v souvislosti s růstem poptávky po 
masové výrobě vodíku a také s potřebou 
zpracování vyhořelého paliva z  lehko-
vodních reaktorů, cca po roce 2040. 
Aktuálně probíhá předkoncepční fáze 
vývoje reaktoru, vstup strategického in-
vestora se očekává po roce 2025.

Reaktor CR-100 prezentovalo Cent-
rum výzkumu Řež v roce 2022. Projekt 

malého modulárního tlakovodního re-
aktoru o výkonu 100 MWt je koncipo-
ván s  důrazem na pasivní bezpečnost 
a  převedení již prověřené technologie 
do výkonově malého a zjednodušeného 
formátu. Lze ho realizovat na základě už 
existujících výpočtových modelů a tech-
nických norem, nepotřebuje tedy roz-
sáhlý základní výzkum. Základem kon-
ceptu je tlakovodní reaktor s primárním 
okruhem s nucenou cirkulací a vertikál-
ním parogenerátorem. Reaktor CR-100 
má díky vysoké účinnosti v kogenerač-
ním provozu všechny předpoklady stát 
se náhradou fosilních zdrojů v  systé-
mu centrálního zásobování teplem a je 
vhodný jako zdroj pro výrobu „růžové-
ho“ vodíku.

Alena Rosáková
ÚJV Řež, a. s., Skupina ÚJV

M A L É  R E A K T O R Y  M A D E  I N  Ř E Ž
Malé modulární reaktory s výkonem do 300 MWe (SMR - Small Modular Reactors) jsou aktuálním předmětem diskuzí o směřo-
vání energetiky. Vkládají se do nich naděje na výrobu bezemisní energie, snížení investičních rizik, možnost sériové tovární výroby 
nebo škálovatelnost výkonu. To vše za dodržení vysoké pasivní bezpečnosti, opřené výhradně o využití fyzikálních zákonů. Využití 
SMR zdrojů přinese jejich zapojení do decentralizované výroby elektřiny a teplárenství, ekologické produkce vodíku a další apli-
kace. Tři různé projekty SMR vyvíjí Skupina ÚJV. Řež se díky tomu stává technologickým SMR parkem v kontextu ČR i Evropy. 
I vloni založený Jihočeský jaderný park zásadně počítá s odbornou podporou Skupiny ÚJV. 
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Aktualizováno 10. 3. 2023

Zastupitelstvo Sport a kultura Život v obci Biopopelnice a bioodpadSpolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ Husinec-Řež

Konkáva – Meditace v ledu18. 3. Konkáva – Minulost, současnost 
a budoucnost kavárenství25. 4.

Sběr oděvů pro charitu27.–30. 4. Polepšovna ducha – 
Cimbál a víno27. 5.

Konkáva – 
Velikonoční dílny + divadlo8. 4.

Konkáva – Barista nanečisto 14+15. 5.

Konkáva – SWAP – 
výměna oblečení10. 6.

Jarní rozBĚH25. 3.

Svoz nebezpečného odpadu29. 4. Konkáva – Sportovky a
Vzpomínání pamětníků30. 5.

Svoz biopopelnic10. 4.

Sportovní den SPŠ18. 5.

Konkáva – Jóga pro děti14. 6.

Konkáva – Vítání jara26. 3.

Konkáva – Autorské čtení 
Olga Rusnáková 4. 5.

Velikonoční pondělí v Konkávě10. 4.

Polepšovna ducha – 
Hra ve hře (Jakoby herci)19. 5.

Svoz biopopelnic19. 6.

Rozkvetlá louka II30. 3.

Konkáva – Zdravá krása (Kavár-
nička pro maminky s dětmi) 5. 5.

Výlet na Veletrh vědy 1. 6.

Konkáva – Senzorický kurz13. 4.

Svoz biopopelnic22. 5.

Konkáva – Barista 
nanečisto 14+ pokračování19. 6.

Turnaj ve hrách Century: 
Cesta koření a Naše osada1. 4.

Schůzka herního klubu6. 5.

Schůzka herního klubu3. 6.

Konkáva – Zdraví začíná 
v hlavě – přednáška20. 4.

Konkáva – 
Tvořivé dílničky pro děti24. 5.

Konkáva – Divadélko pro děti21. 6.

Řež Darts Masters – 
turnaj v šipkách1. 4.

Svoz biopopelnic8. 5.

Svoz biopopelnic5. 6.

Svoz velkoobjemového odpadu22. 4.

7. ročník Husinec KUBB OPEN27. 5.

Konkáva – Lego hrátky28. 6.

Velikonoční dílna SPŠ2. 4.

Konkáva – 
Denní rituály – seminář9. 5.

Konkáva – 
Čtení do ouška pro děti7. 6.

Svoz biopopelnic24. 4.

Pohádkový les SPŠ 27. 5.

Konkáva – 
Zmrzlina za vysvědčení30. 6.

S E Z N A M  A K C Í  2 0 2 3


